
پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      2766| پنج شنبه 28  اردیبهشت ماه 1402 |  27 شوال 1444 | 18  می  2023 |  4 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2

وزیر نفت:

صادرات نفت 
ایران 2 برابر شد

رکورد کارآفرینی 
صنعتی شکسته شد

وجود بیش از ۱۰ هزار 
مسکن مهر خالی در پردیس

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

حمایت از تولید 
راهکار کاهش تورم

موضــوع افزایش نقدینگی 
در اقتصاد کشور از مباحث 
جدی سال های اخیر است. 
ایــن در حالی اســت که 
اقتصاد کشــور یک اقتصاد خدماتی است و این 
مدل اقتصادی  ظرفیت لازم را برای حل این همه 
نقدینگی ندارد. به همین دلیل رشد تورم در سالهای 
اخیر پیش بینی ناپذیر شده است. از سوی دیگر در 
گذشــته برای مهار نقدینگی می بایست دلالی و 
سفته بازی حذف می شد. از همه مهمتر باید فضای 
کسب و کار را بهبود می بخشیدیم و سرمایه گذاری 
می کردیم. اما در شرایط فعلی کارهای بیشتری لازم 

است. مهم ترین...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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فیبرنوری به منازل و 
کسب وکارها رسید

بسته تحقق مهار تورم و رشد تولید تدوین می شود 

راه اندازی صندوق  تثبیت  ارزی
صفحه2

صفحه3

ابر  پروژه   راه آهن   رشت- آستارا   ساخته  می شود  
با   سرمایه گذاری  ۱.۶  میلیارد   یورویی   روسیه؛

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات اعلام کرد که 
امروز - ۲۷ اردیبهشــت - به مناسبت روز جهانی 
ارتباطات مرحله نخست فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها با حضــور رییس جمهور به بهــره برداری 
می رسد. عیســی زارع پور در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران با تبریک فرا رسیدن روز 
جهانی ارتباطات، اظهار داشــت: امروز روز جهانی 
ارتباطات است و جا دارد این روز را به همه تلاشگران 
صنعت ارتباط و فناوری کشور و کسانی که در بخش 
خصوصی و دولت، نخبگان و شرکت های دانش بنیان 
فعال هســتند و همچنین اصحاب رسانه تبریک 
بگویم. امروز ما شاهد افتتاح پروژه های متعدد ملی 
با حضور رئیس جمهور خواهیم بود. وی خاطرنشان 
کرد: امروز یکی از مهمتریــن پروژه هایی که کلید 
خواهد خورد افتتاح مرحله نخست پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارها اســت که در این مرحله سه 
میلیون خانوار تحت پوشش قرار می گیرند که شامل 
100 شهر است. به گفته وی، از تعداد 100 شهری 
که در مرحله نخست تحت پوشش قرار می گیرند، 
10 شهر بالای ۷0 درصد پوشش فیبرنوری دارند و 
از امروز خدمات دهی در این شهرها به مردم آغاز می 
شود. زارع پور افزود: برنامه ریزی  کرده ایم که تا پایان 
سال ۸ تا 10 میلیون خانوار از آن ۲0 میلیون خانواری 
که قرار است ظرف سه سال تحت پوشش فیبر نوری 
قرار گیرند، به شبکه فیبرنوری متصل شوند. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات یادآور شد: توسعه شبکه 
فیبر نوری اینترنت ثابت زیرساخت توسعه کشور در 
چند دهه آینده است؛ فارغ از اینکه سرویس داخلی 
یا خارجی می خواهد در کشــور فعالیت کند اگر ما 
شبکه پرسرعت و با کیفیت در کشور نداشته باشیم، 
این امکان میسر نیست. زارع پور بیان کرد: با این کار 
هم ظرفیت ارتباطات ثابت کشور و هم کیفیت آن را 
به نحو قابل ملاحظه ای افزایش می  یابد و هم منجر 
به افزایش کیفیت و سرعت ارتباطات همراه خواهد 

شد. به گفته وی، توسعه...

اجتماعی

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان با اشاره به صدور مجوز مراکز 
همسریابی به عنوان یکی از وظایف وزارت ورزش و 
جوانان در راستای اجرای قانون جوانی جمعیت، گفت: 
در حال حاضر ۳۳ مجوز برای مراکز همسریابی در 1۵ 
استان کشور صادر شده است و در واقع فقط این ۳۳ 

مرکز، قانونی هستند.
حجت الاسلام مهدی متقی فر همزمان با آغاز هفته 
ملی جمعیت درباره وظایف وزارت ورزش و جوانان 
پیرامون اجرای قانون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت، اظهار کرد: اجرای مواد قانون جوانی جمعیت 
یک بخش عمومی و یک بخش اختصاصی دارد که 
موارد بخش عمومی شامل مســائلی نظیر فرهنگ 
سازی در راستای افزایش جمعیت است که وظیفه 
تمام دستگاه ها است اما وظایف بخش اختصاصی برای 

هر دستگاهی متفاوت است.
وی با بیان اینکه وزارت ورزش و جوانان سه تکلیف 
اختصاصی در راستای اجرای قانون جوانی جمعیت 
دارد، درباره این سه تکلیف اختصاصی توضیح داد: یکی 
از تکالیفی که قانون جوانی جمعیت بر دوش وزارت 
ورزش و جوانان قرار داده است بحث صدور مجوز برای 
مراکز فعال در امر  انتخاب همسر با همکاری و تایید 
سازمان تبلیغات اسلامی است. دو وظیفه دیگر نیز 
حمایت از گروه های مردمی فعال در حوزه جمعیت 
و اختصاص پنــج درصد از بودجــه وزارت ورزش به 

پژوهش در حوزه جمعیت است.
به گفته متقی فر، در راســتای اجرای قانون جوانی 
جمعیت، وزارت ورزش و جوانان مکلف است هرساله 
حداقل پنج درصد از اعتبارات پژوهشــی خود را به 

مطالعات و پژوهشهای مرتبط با خانواده  و فرزندآوری 
و رشد جمعیت و در راستای اولویت  های پژوهشی که 
هر ساله از سوی ستاد ملی جمعیت تعیین می شود، 

اختصاص دهد.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه ما حتی بیشتر از 
تکالیفمان در راستای اجرای قانون جوانی جمعیت 
فعالیت کرده ایــم، درباره صدور مجــوز برای مراکز 
همســریابی توضیح داد: صدور مجوز بــرای مراکز 
همسر یابی از سال گذشته راه افتاد و از سال گذشته تا 
کنون ۳۳ مجوز برای مراکز همسر یابی در 1۵ استان 
کشور صادر شده است. در واقع در حال حاضر تنها این 
۳۳ مرکز فعال در امر انتخاب همسر به صورت قانونی 
مشغول فعالیت هســتند. بنا بر اظهارات متقی فر، 
بیشترین مجوزهای صادره برای مراکز همسریابی به 
ترتیب مربوط به استان های تهران با ۸ مجوز، قم با ۵ 
مجوز و اصفهان با ۴ مجوز است. همچنین در هر یک از 
استان های آذربایجان شرقی، خراسان رضوی،فارس، 
کهگیلویه و بویراحمد و مرکزی دو مرکز همسریابی و 
در هر یک از استان های آذربایجان غربی، چهارمحال و 
بختیاری، خراسان شمالی، زنجان، کرمانشاه و گلستان 

نیز یک مرکز همسریابی مجوز دریافت کرده اند.
به گفته وی، کسانی که در این حوزه در حال فعالیت 
هستند باید به سامانه ملی بررسی صلاحیت مراکز 
همسان گزینی سازمان تبلیغات اسلامی به آدرس 
smhido.ir مراجعه کنند، آنجا درخواســت خود 
را ثبت کنند و پس از آنکه از سوی سازمان تبلیغات 
اسلامی تحقیق و استعلام مدارک آنها انجام شد، نهایتا 

متقاضی دعوت به مصاحبه می شود.

رئیس جمهور ادبیات کودک و نوجــوان را یکی از 
قالب های مهم برای انتقال مفاهیم عالی دانســت و 
افزود: کیفیت چاپ و نشر آثار هم به اندازه محتوا مهم 
است تا کتاب ها برای کودکان و نوجوانان جاذبه داشته 
باشد. آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور با 
حضور در مصلای امام خمینی)ره( تهران از غرفه های 
مختلف سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 

تهران بازدید کرد.
رئیس جمهور با توجه به اهمیت مسائل حوزه کودک و 
نوجوان، بازدید خود را به صورت خاص از سالن ناشران 
کودک و نوجوان آغاز کرد. در این بازدید دو ساعت و 
نیمه که وزیر فرهنگ  و ارشاد اسلامی و مدیران این 
وزارتخانه در حوزه کتاب و نشر نیز حضور داشتند، 
ناشران و فعالان حوزه نشر درباره دغدغه های حوزه 

کتاب با رئیس جمهور گفت وگو کردند.
»تأمین کاغذ با کیفیت و ارزان قیمت« از مهم ترین 

دغدغه هــا و مطالبات فعــالان حوزه نشــر بود که 
رئیس جمهور با تشریح اقدامات دولت در این زمینه، 
اعلام کرد با توجه به امکانات کشــور و تدابیری که 
اندیشیده شده، ناشــران به زودی خبرهای خوشی 
در این خصوص خواهند شــنید. رئیس جمهور در 
گفت وگو با ناشران و فعالان حوزه کتاب با تاکید بر 
»پرهیز از غلبه ترجمه بر تألیف در حوزه نشــر« به 
کارهای انجام شده توســط مؤلفین و ناشرین حوزه 
کودک و نوجوان اشــاره و تصریح کرد: همانطور که 
نسبت به تغذیه و سلامت جسمی کودکان و نوجوانان 
حساس هستیم، باید نسبت به سلامت فکری و اندیشه 
آنها نیز با حساسیت ویژه برنامه ریزی کنیم. رئیسی 
ادبیات کودک و نوجوان را یکی از قالب های مهم برای 
انتقال مفاهیم عالی دانست و افزود: کیفیت چاپ و 
نشر آثار هم به اندازه محتوا مهم است تا کتاب ها برای 

کودکان و نوجوانان جاذبه داشته باشد.

وزیر فرهنگ و ارشاد در بازدید از غرفه سوره مهر 
درباره سریال »سوران« که با اقتباس از یک کتاب 
ساخته شــده است ســخن گفت. محمدمهدی 
اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه 
بازدید از در سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران، در جریان ساخت سریال »سوران« که 

تولید مرکز سریال سوره است، قرار گرفت .
وی در هنگام بازدید از غرفه انتشارات سوره مهر، 
از معرفی این سریال در نمایشــگاه کتاب تهران 
که بزودی روی آنتن رسانه ملی می رود، استقبال 
و اقتباس از کتاب »عصرهای کریسکان« نوشته 
کیانوش گلزار راغب را اتفاقی مثبت قلمداد کرد. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ضمن ابراز امیدواری از 

استقبال مخاطبان هنگام پخش سریال از آن، بیان 
کرد: مساله اقتباس، مساله مهمی است که نیاز به 
اهتمام ویژه دارد. الحمدلله سازمان سینمایی سوره 
بحث اقتباس را در دوره جدید مدیریت خود به جد 
دنبال می کند که از نمونه های موفق آن می توان به 
تله تئاتر »کاتب اعظم« اشاره کرد. همچنین فیلم 
سینمایی »هِناس« که برگرفته از زندگی شهید 
داریوش رضایی نژاد بود، هنگام اکران با استقبال 
مخاطبان مواجه شد. وی عنوان کرد: ساخت سریال 
با بهره گیری از ادبیات غنی انقلاب اسلامی و به ویژه 
تاریخ مبارزات مرزنشــین های ما، موضوع مهمی 
است که تحقق آن در نمونه »سوران«، همان نیروی 

جوانی است که از آن سخن می گوئیم.

آلبــوم موســیقی متــن ســریال »آواز مه« 
بــه آهنگســازی مجیــد انتظامــی از جمله 
مجموعه های تازه منتشرشــده از ســوی این 
هنرمند باسابقه موسیقی کشــورمان است که 
 به تازگی در دســترس مخاطبان قــرار گرفته

 است. 
موسیقی متن ســریال تلویزیونی »آواز مه« به 
آهنگســازی مجید انتظامی که در دهه هشتاد 
به کارگردانی حسینعلی لیالستانی از شبکه اول 
سیما پیش روی مخاطبان قرار گرفت، در قالب 
یک آلبوم موسیقایی پیش روی مخاطبان قرار 
گرفت. این اثر موســیقایی در ادامه انتشار آثار 
مجید انتظامی در حوزه موسیقی فیلم و سریال 

منتشر شده است.
مجید انتظامی از آهنگسازان شاخص سینمای 
کشــورمان چندی پیش بود کــه در تازه ترین 

فعالیت موســیقایی خود دو مجموعــه از آثار 
موســیقایی خــود بــه نام هــای »محاکمه« 
 و »زمهریــر« را در دســترس شــنوندگان 

قرار داد
آلبوم موســیقی متــن ســریال »آواز مه« با 
آهنگسازی مجید انتظامی در ۲۹ قطعه شامل 
قطعاتــی چون »آواز مــه )تیتــراژ ابتدایی(«، 
»تخیلات«، »نــگاه«، »شــگفتی«، »آواز مه 
)تیتراژ پایانی(«، »پیوند«، »دیدار«، »تازیانه«، 
»کودکــی«، »ارواح«، »آغــاز«، »آرزو«، 
»گذشته«، »درد«، »دکتر«، »گناه«، »حیات«، 
»گذشته )قســمت ۲(«، »گذشته )قسمت ۲ - 
ریپریس(«، »نجوا«، »نیاز«، »پوپک«، »رویا«، 
»شــیما«، »طبیعت«، »تنهایی«، »زایمان«، 
»آواز مه )سولو پیانو(« و »آواز مه )سولو وکال(« 

منتشر شده است.

رییس سازمان انرژی اتمی ایران در واکنش به اظهارات 
اخیر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره 
مذاکرات رفع تحریم ها گفت: آژانس مسئول مذاکرات 
نیست؛ این مســئولیت به عهده طرف های حاضر 
در برجام اســت. به گزارش ایرنا، محمد اسلامی در 
حاشیه جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران در 
رابطه با اظهارات گروسی مبنی بر اینکه بعید است 
در ماه های آینده برجام تعیین تکلیف شــود، اظهار 
کرد: آژانس مسئول مذاکرات نیست، این مسئولیت 
به عهده طرف های حاضر در برجام است. وی توضیح 
داد: روابط ایران و آژانس بر اساس پادمان و معاهده 
ان پی تی برقرار اســت و نظارت ها ادامه دارد و هیچ 
خدشه ای در آن نبوده و خللی به وجود نیامده است 
و تداوم دارد.معــاون رییس جمهور ادامــه داد: در 
 بحث برجام، آژانس بین المللــی انرژی اتمی طرف 

مذاکره نیست.
وی ادعای خبرگزاری بلومبرگ برای کاهش نظارت 

ها را رد کرد و در رابطه با برقــراری مذاکرات گفت: 
روابط ایران و آژانس طبق بیانیه تهران برقرار است و در 
حال تدوام است. اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا 
برای اکتبر ۲0۲۳ تحریم های تسلیحاتی کشورمان 
لغو خواهد شد، بیان کرد: بله طبق برجام باید تحریم 

تسلیحاتی لغو شود.
رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به تازگی در مصاحبه با شبکه سی بی سی کانادا گفته 
است: توافق صورت گرفته بین ایران و آژانس در ماه 
مارس ســال میلادی جاری)اواخر اسفند 1۴01(، 
گامی در مســیر صحیح بود و به نفــع تمام طرفین 
توافق هسته ای اســت که روند همکاری سازنده با 
ایران در پیش گرفته شــود. وی در عین حال بیان 
داشته اســت: به نفع تمامی طرفین توافق هسته ای 
است که روند همکاری سازنده با ایران در پیش گرفته 
شود اما احتمال احیای برجام در آینده نزدیک، بسیار 

ضعیف است.

ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش که از ۲۹ شــهریور 
ســال 1۴01 به ماموریت دریانوردی دور کره زمین 
اعزام شده بود، امروز وارد آب های کشور شد.  ناوگروه 
۸۶ نیروی دریایی ارتش، چهارشنبه ۲۷ اردیبهشت 
ماه 1۴0۲ وارد آب های ســرزمینی کشورمان شد. 
ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتــش که به نام ناوگروه 
۳۶0 نیز شناخته می شود از ۲۹ شهریور سال 1۴01 

به ماموریت دریانوردی دور کره زمین اعزام شده بود.
ناوگروه ۸۶ نیــروی دریایی ارتش پــس از اعزام به 
ماموریت دور کره زمیــن از مبــدأ بندرعباس، در 
نخستین ایستگاه در بندر بمبئی هند توقف کرد و 
سپس با عبور از خلیج بنگال و تنگه مالاگا در جاکارتا 
پایتخت اندونزی پهلو گرفت. پس از این توقف ناوگروه 
با ادامه مسیر به ســمت دریای جاوه و عبور از تنگه 
مکاسار و دریای سلبس، برای نخستین بار در تاریخ 
دریانوردی نظامی ایران پا به عرصه وســیع و پهناور 
اقیانوس آرام گذاشــت و با عبور از بیشترین عرض 
اقیانوس آرام و گذر از کنار جزایر میکرونزی و پولینزی 

به سمت تنگه ماژلان در جنوب قاره آمریکا حرکت 
کرد و با عبور از این تنگه وارد اقیانوس اطلس جنوبی 
شد و سپس با حرکت به سمت شمال و عبور از سواحل 
شــیلی، آرژانتین، اروگوئه و برزیــل، نهایتا در بندر 
ریودوژانیروی برزیل پهلوگیری کرد که این پهلوگیری 
مصادف با یکصدوبیستمین سالگرد برقراری روابط 
ایران و برزیل بود. ناوگــروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش 
پس از توقف چند روزه در ریودوژانیرو، با عبور از عرض 
اقیانوس اطلس در شهر کیپ تاون آفریقای جنوبی 
پهلوگیری کرد و در این شــهر نیز چند روزی توقف 
کرد. بندر صلاله عمان آخرین ایستگاه ناوگروه ۸۶ 
نداجا پیش از رسیدن به ایران بود و دریادلان ایرانی 
پس از جدا شدن از اسکله صلاله به سمت کشورمان 
حرکت کرده تا نهایتا با طــی حدود ۲ هزار کیلومتر 
مســیر باقی مانده در بندرعباس پهلوگیری کنند. 
مجموع مسیر طی شده توســط ناوگروه ۸۶ نداجا 
تاکنون حدود ۶۳ هزار کیلومتــر بوده و این ناوگروه 

تاکنون ۴ بار از خط استوا عبور کرده است.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: با توجه به 
مجموعه پیام هایی که از سوی آمریکا و کشورهای 
اروپایی به ما رسیده است، احتمالا به زودی مذاکرات 
احیای برجام از سر گرفته می شود. شهریار حیدری در 
واکنش به اظهارات اخیر برخی از مقامات آمریکا مبنی 
بر اینکه واشنگتن به اسرائیل اجازه آزادی عمل علیه 
تهدید هسته ای ایران را می دهد، اظهار داشت: غربی ها 
همواره با تهدید ایران به دنبال ایجاد جنگ روانی علیه 
ما هستند و در طول ۴۴ سال گذشته همیشه مقامات 
آمریکا، برخی از دولت های غربی و رژیم صهیونیستی 

از ابزار جنگ روانی علیه جمهوری اســلامی ایران 
استفاده کرده اند.

وی بیان کرد: از آنجایی که جمهوری اسلامی ایران 
جایگاهی بسیار مؤثر در نظام بین المللی و تحولات 
جهانی دارد و علاوه بر این با توجه به تحولات جدیدی 
که در منطقه و روابط میان ایران و عربستان، ایران و 
بحرین و عربستان و یمن و عربستان و سوریه شکل 
گرفته، جایگاه غربی ها در منطقه متزلزل شــده و 
برنامه های آنان هم برای پیگیری پروژه ایران هراسی 

با شکست جدی مواجه شده است.

درحالی که گفته می شــود ایــران وارد مرحله اول 
سالخوردگی جمعیت شده اســت، زنگ خطر نرخ 
»رشــد جمعیت ایران« به صدا درآمــده و به اذعان 
جمعیت شناسان تا ســال 1۴۲0 این نرخ به "صفر" 
می رسد؛ موالید در کشور نیز همچون کشورهای دیگر 
کاهش یافته و آمار مرگ و میر بدلیل سالخوردگی، 
تصادفات و... رو به افزایش اســت؛ تمامی این عوامل 
دست به دست هم داده تا مســئولان سیاست ها و 

مشوق هایی جهت افزایش جمعیت اتخاذ کنند.
هر کشوری به دلیل تغییرات جمعیتی، مراحل گذار 
جمعیتی خود را طی چهــار مرحله تجربه می کند؛ 
مراحلی که تنها منحصر به یک کشــور نیست و به 
دنبال تغییرات جمعیتی، کاملا طبیعی تلقی می شود. 
از دیدگاه جمعیت شناســان در مرحله اول موالید و 
مرگ و میر بالا و رشد جمعیت ناچیز است. در مرحله 
دوم مرگ و میر رو به کاهش و موالید مقداری افزایش 
می یابد و رشــد جمعیت فزاینده خواهد بود، اما در 
مرحله سوم، مرگ و میر و موالید رو به کاهش بوده و 
رشد جمعیت مثبت کاهنده است. در مرحله چهارم 

نیز مرگ و میر و موالید به حداقل خواهند رسید و رشد 
جمعیت ناچیز است. درحالیکه بسیاری از کشورهای 
اروپایی حدود ۵0 سال است که به مرحله چهارم گذار 
جمعیتی رسیده اند، اما ایران طی دهه های گذشته با 
تغییرات جمعیتی مرحله دوم و سوم انتقالی جمعیت 
را دو مرتبه تجربه کرده و هنــوز وارد مرحله چهارم 
انتقالی جمعیت نشده است؛ برخی جمعیت شناسان 
علت این موضوع را بالا بــودن آمار مرگ و میر اعلام 
کرده اند. اگرچه جمعیت هر کشوری براساس شرایط 
اجتماعی - اقتصادی با فراز و نشیب هایی روبرو است، 
اما نگرانی که اکنون  برای سالخوردگی جمعیت در 
ایران مطرح شده، این است که میزان مرگ و میر در 
ایران پیش از تجربه مرحله چهارم گذار جمعیتی ) 
رسیدن به حداقل ممکن(، به دلیل  افزایش جمعیت 
سالخوردگان سیر فزاینده خود را آغاز کرده است در 
حالیکه جمعیت کشورهای توسعه یافته  بعد از اینکه 
حدود یک دهه را در مرحله چهارم ســپری کردند، 
میزان مرگ و میرشان افزایش پیدا کرد و سپس وارد 

گذار جمعیتی دوم شدند.

اسلامی: آژانس مسئول مذاکرات نیستوجود 33 مرکز قانونی »همسریابی« در کشور

ورود ناوگروه ۸۶ ارتش به آب های سرزمینی ایران

موضع ایران رفع کامل تحریم هاست

کاهش تعداد فرزندان هر مادر به ۱.۷ فرزند

سياسیفرهنگی 

رئیسی: کیفیت چاپ و نشر هم به اندازه محتوا مهم است

وزیر ارشاد؛»سوران« نمونه ای از سریال سازی با ادبیات غنی است

تازه ترین آلبوم موسیقی مجید انتظامی منتشر شد



اقتصاد2
ایران

وزیر نفت:
 صادرات نفت ایران 2 برابر شد

وزیر نفت با بیان اینکه در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۲ 
میلیارد دلار پروژه نیمه تمــام نفتی و گازی را به 
بهره برداری رساندیم، گفت: افتتاح و بهره برداری 
۱۵ میلیارد دلار پروژه نفتی و گازی در سال ۱۴۰۲ 
در برنامه قرار دارد. جواد اوجی، وزیر نفت در مراسم 
افتتاحیه بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی اظهار داشت: 
همکاری های گسترده ای با شرکت های روسی 
در دست اجرا داریم و حضور هیئت روسی در این 
نمایشگاه، نشان از عمق همکاری های دو کشور در 

بخش انرژی دارد.
وی افزود: کشــور ایران دارای بیشــترین میزان 
ذخایر نفتی و گازی جهان است به طوری که ۱۵۴ 
میلیارد بشکه نفت و 33 تریلیون مترمکعب ذخایر 
گازی داریم و روند تولید نفت و گاز و فرآورده های 
نفتی و پتروشیمی در چندســال اخیر روبه رشد 
بوده و در حال حاضر روزانه 3 میلیون بشکه نفت، ۱ 
میلیارد مترمکعب گاز و ۲.۴ میلیون بشکه ظرفیت 
پالایشــی داریم و میزان ظرفیت سالانه صنعت 
پتروشیمی کشور به 9۵ میلیون تن رسیده است. 
روند تولید در صنعت نفت ایران با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم افزایشی است. اکنون تولید نفت 
و میعانات گازی ایران به بیش از 3 میلیون بشکه 
افزایش یافته است و صادرات نفت ایران نسبت به 

ابتدای دولت ۲ برابر شده است.
وزیر نفت با بیان اینکه در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۲ 
میلیارد دلار پروژه نیمه تمــام نفتی و گازی را به 
بهره برداری رساندیم، گفت: افتتاح و بهره برداری 
۱۵ میلیارد دلار پروژه نفتی و گازی در سال ۱۴۰۲ 
در برنامه قرار دارد. وی ادامــه داد: از جمله پروژه 
های مهمی که در سال جاری و تا ۲ یا 3 ماه آینده 
افتتاح خواهد شد، پروژه فاز ۱۱ پارس جنوبی است 
که قریب به ۲۰ سال هیچ کاری در این پروژه انجام 
نشده بود، همچنین فاز نخست توسعه میدان نفتی 
ازادگان جنوبی و طرح توسعه پالایشگاه اصفهان 
از دیگر پروژه های مهمی است که امسال افتتاح 

می شود.
اوجی با اشاره به ظرفیت های بالای سرمایه گذاری 
در پروژه های نفتی و گازی ایران گفت: بالغ بر ۱6۰ 
میلیارد دلار ظرفیت سرمایه گذاری در بخش های 
بالادستی و پایین دستی صنعت نفت و گاز ایران 
داریم که همین جا از ســرمایه گذاران داخلی و 
خارجی دعوت می کنند تا در این ظرفیت بزرگ 

سرمایه گذاری، مشارکت کنند.

گسترش بازارهای صادراتی با 
انتشار گواهی سپرده نفت خام

عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: هدف از انتشار اوراق 
گواهی سپرده نفت خام، تأمین مالی برای دولت 
نیست، بلکه گسترش بازارهای صادراتی و ورود 
به حوزه قیمت گذاری است؛ در صورت ورود نفت 
در بورس با شفاف سازی در قیمت، گواهی سپرده  
می تواند مبنای قیمت گذاری صادراتی و گام موثری 

در جهت پیشبرد اهداف باشد.
فریال مستوفی، عضو اتاق بازرگانی تهران با اشاره 
به این موضوع که طبق اطلاعــات موجود، دوره 
اجرای طرح گواهی سپرده نفت خام نفتی 36 ماه 
است، اظهار کرد: تلاش شده ویژگی های مثبتی 
برای گواهی سپرده نفت خام در نظر گرفته شود 
تا میزان استقبال از آن به حداکثر برسد. در همین 
ارتباط، باید اشاره کرد که هزینه انبارداری تا ۱۸ 
ماه صفر است و بعد از آن باید هزینه ای با میزان ۲ 
درصد ارزش روز گواهی به عنوان هزینه انبارداری 

پرداخت شود.
وی ادامه داد: سرمایه گذاران واجد شرایط به طور 
کلی باید حداقل یک هزار گواهی سپرده معادل 
هزار بشــکه نفت خام را خریداری کنند. با توجه 
به این موضوع، پیشــنهاد می شــود برای ایجاد 
مشوق، هزینه انبارداری در ۱۸ ماهه ی دوم به زیر 
یک درصد برسد تا استقبال بیشتری از این طرح 

صورت بگیرد.
عضو اتــاق بارگانــی تهــران گفت: شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
به عنوان متولی امور پیش و پس از معاملات در بازار 
سرمایه، از سال ۱39۴ عملیات تسویه معاملات 
این ابزار را در بورس کالا بر روی نماد انواع کالاها 
شامل سکه طلا، زعفران، برنج، سیمان، شیشه و 

میلگرد فولادی انجام داده است.
به گفته وی، معاملات گواهی نفت خام و میعانات 
گازی به عنوان نخســتین گواهی سپرده کالایی 
بورس انرژی مطرح شده و به نظر می رسد تمهیدات 
برای شفاف ســازی روند ساز و کار جدید اندیشه 
شده باشــد؛ البته باید در نظر داشت که گواهی 
ســپرده نفت خام ســاز و کار جدیدی اســت و 

چالش های خود را خواهد داشت.

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی 
گفت: باید بتوانیم در مرکز 
مبادله از ابزارهای مختلف 
بازار از جمله سلف، و سوآپ 
استفاده کنیم، البته در این 
بین به زودی صندوق تثبیــت ارزی نیز راه اندازی 

می شود که در حال نگارش آیین نامه آن هستیم.
محمدرضا فرزین در نشست ماهانه خود با جمعی از 
اقتصاددانان با اشاره به نام گذاری سال جدید تحت 
عنوان »مهار تورم و رشد تولید« عنوان کرد: تحقق 
این دو شــرط در حوزه اقتصاد امر بسیار دشواری 
است؛ لذا سیاست گذاری ها باید به گونه ای باشد که 
در عین مهار تورم، منابع لازم را برای رشد اقتصادی 
و تولید فراهم کند، بر همین اساس از ابتدای سال 
جاری در بانک مرکزی بسته ای را برای تحقق این 
امر طراحی کردیم و در این بســته تمرکز اصلی ما 

بر سیاست های پولی، مالی، ارزی و تجاری است.
وی ادامه داد: اگر به دنبال کاهش نرخ تورم و هدایت 
این نرخ به کانال های زیر ۴۰ درصد هستیم یکی از 
مهم ترین متغیرها دراین باره نرخ ارز است، البته نرخ 
ارز بسیار متأثر از انتظارات، دیپلماسی اقتصادی و 
منابع ارزی ما در خارج از کشور است، بنابراین باید 
مجموعه ای از سیاست ها را محقق کنیم که بخشی 
از آن در دولت و حاکمیت است، تا این گونه بتوانیم 
انتظارات تورمی و همزمان نرخ تورم را کاهش دهیم، 
البته باید یادآوری کنم که تحقق کاهش نرخ تورم 
امر دشواری است، چراکه چهار ســال است تورم 

بالای ۴۰ درصد را تجربه کرده ایم.
رئیــس کل بانــک مرکــزی درخصوص بســته 
طراحی شــده تصریح کرد: بسته سیاستی مذکور، 
بسته ای کامل در حوزه های مختلف است و تقریباً 
در آن برای تمام دســتگاه ها وظایفی تعیین شده 
اســت، به عنوان مثال برای وزارت امور خارجه نیز 
وظیفه ای را در نظر گرفتیم چراکه معتقدیم نقش 
آنها در حوزه ارز اهمیــت دارد. فرزین افزود: البته 
این اراده در دولت نیز به وجود آمده است و جلسات 
مختلفی را شخص رئیس جمهوری برگزار و این مهم 

را پیگیری می کند.
عالی ترین مقام بانک مرکزی با بیان اینکه در حوزه 
سیاســت های ارزی همچنان تمرکز به روی مرکز 
مبادله ارز و طلاســت، تصریح کــرد: به دنبال آن 
هســتیم که از ابزارهای متفاوتی برای آرامش بازار 
ارز استفاده کنیم و لذا برای اینکه بتوانیم نیازهای 
ارزی کشور را تأمین کنیم از ابتدای سال کمیته ای 
را تشکیل دادیم و برآورد دقیقی از منابع و مصارف 
ارزی انجام داده ایم و براســاس آن اصرار داریم که 

ثبت ســفارش ها و تخصیص ارز در بانک مرکزی 
انجام گیرد. وی خاطرنشــان کرد: معتقدم تنها با 
نرخ نمی توان ارز را کنترل کرد، بلکه باید از لحاظ 
سیاســت های مقداری، مقررات گذاری، و کنترل 
بازارهای مختلــف به این موضــوع ورود و فعالان 

مختلف در بازار ارز را رصد کرد.
رئیس کل بانک مرکزی درخصوص سایر برنامه های 
این بانک برای مدیریت بــازار ارز عنوان کرد: باید 
بتوانیم در مرکز مبادله از ابزارهای مختلف بازار از 
جمله سلف، و سوآپ اســتفاده کنیم، البته در این 
بین به زودی صندوق تثبیــت ارزی نیز راه اندازی 
می شــود که در حال نگارش آیین نامه آن هستیم 
تا در مواقع بحران به این واســطه منابع لازم را در 
اختیار داشته باشــیم و از روش های مختلف برای 
ثبات بازار ارز در کشــور اســتفاده شود. همچنین 
به گفته رئیس کل بانک مرکزی طرحی درخصوص 
ریال آف شــور برای بازارهای افغانستان و عراق در 

دست بررسی است.

فعالان بازار ارز باید تابع مقررات ارزی 
کشور باشند

رئیس شــورای پول و اعتبار با بیــان اینکه فعالان 
بازار ارز باید تابع مقررات ارزی کشور باشند؛ تأکید 
کرد: در بــازار ارز فعالانی اعــم از صادرکنندگان، 
واردکنندگان، شرکت های مختلف و صرافان حضور 
دارند که همگی باید تابع مقررات ارزی کشور باشند، 
چراکه اگر مقــررات را اعمال نکنیم و بر آن نظارت 
لازم را نداشته باشــیم، نمی توانیم بازار را کنترل 
کنیم، به همین دلیل فعالیت های گســترده ای را 
دراین باره به کار گرفتیم تا بتوانیم نهادهای مختلف 

را تنظیم و مقررات مختلفی را حاکم کنیم و به روی 
آن نظارت کافی داشته باشــیم، تا این گونه تمرکز 
کافی به روی کل منابع ارزی کشــور را به دســت 

آوریم.
از این منظر بخش زیــادی از کنترل بــازار ارز به 
مدیریت آن مرتبط است، بنابراین در سمت عرضه 
این موارد را در حال پیگیری هستیم و خوشبختانه 
دولت نیز همکاری لازم را دارد، بر همین اســاس 
چه درباره مدیریــت ارزهای داخــل و چه درباره 
ارزهای خارج کشــور نظام مدیریتی ما پیشرفت 
بسیار خوبی داشته اســت. وی ادامه داد: در حوزه 
مصارف ارزی این کــه در شــرایط کنونی تحریم 
یک نرخ ارز داشــته باشــیم دشــوار اســت اما از 
 نظرات کارشناســی و پیشــنهادهایی دراین باره 

استقبال می کنیم.
فرزین درخصوص ارز ۲۸۵۰۰ و تفــاوت آن با ارز 
۴۲۰۰تومانی گفــت: ارز ۲۸۵۰۰تومانی از محل 
فروش نفت است و از محل ارز صادرکنندگان نیست 
و کاملًا با ارز ۴۲۰۰تومانی متفاوت است. هنگامی 
که ارز ۴۲۰۰تومانی را قطــع کردیم، ارز کالاهای 
اساســی با ۴۲۰۰ تومان تأمین می شد و در همان 
زمان شوک های غذایی ناشی از حذف ارز ترجیحی 
)۴۲۰۰تومانــی( که همزمان با جنــگ اوکراین و 
افزایش قیمت جهانی مواد غذایــی نیز بود منجر 
به افزایش قیمت مواد غذایی در کشــورمان شد، 
به همین دلیل ما این بار به روی ارز نفتی ۲۸۵۰۰ 

توقف کردیم. 
وی اضافه کــرد: البته بارها هم تأکیــد کرده ام ارز 
۲۸۵۰۰تومانــی با ۴۲۰۰تومانی متفاوت اســت، 
به بیان بهتر ارزی به اســم ۴۲۰۰ نبود بلکه در آن 

زمان دولــت ارز را ۱۵۰۰۰ تومــان می خرید و به 
بانک مرکزی می گفت که ارز ۴۲۰۰تومانی بدهد و 
مابه التفاوت آن منجر به افزایش پایه پولی می شد، 
امــا مــا ۲۸۲۰۰ می خریــم و ۲۸۵۰۰ به فروش 
می رسانیم، پس پایه پولی رشــد نمی کند، در هر 
صورت اگر بتوانیم ارز را در محدوده ای باثبات نگاه 
داریم، آنگاه می توانیم به بهبود انتظارات در جامعه 

امید داشته باشیم.

رفع ناترازی بانکها تمرکز اصلی سیاست 
پولی در سال جاری است

رئیس کل بانک مرکزی مسئله اساسی نظام بانکی را 
ناترازی دانست و گفت: این مسئله مرتبط با ناترازی 
دولت و بانکهاســت به این معنا که دولت ناترازی و 
هزینه های خود را به بانکها منتقل می کند، درست 
مانند آنچه درخصوص بانکهای دولتی از ســمت 

دولت و انتقال هزینه هایش به آنها رخ می دهد.
وی یادآور شــد: البته برخی بانکهای ما سالهاست 
ناتراز هستند و البته ادامه فعالیت برای این بانکها 
ممکن نیست، لذا در سال جاری و در حوزه سیاست 
پولی ابتدا تمرکزمان را به روی رفع ناترازی بانکها 
قرار دادیم، چراکه معتقدیم اگر بانکی نتواند ناترازی 
خود را در قالــب برنامه اصلاحــی بانک مرکزی 
برطرف کند مرحله بعدی آن )گزیر تعیین تکلیف( 

)Resolution( است.
رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره به برنامه اصلاحی 
بانک مرکزی دراین باره گفت: دراین باره به هر یک 
از بانکهــا برنامه های اصلاحی دادیــم و برای آنها 
زمان بندی هایی را تعیین کردیم؛ البته همان طور 
که بارها اشاره کرده ام بخشی از اقدامات اصلاحی 
هم مربوط به مجامع بانکها و سهامدار است. درهر 
صورت امیدواریم با حاکمیت انضباط پولی در کشور 

ناترازی ها کاهش یابد.
رئیس شــورای پول و اعتبار یکی از دلایل تشدید 
ناترازی بانکها را تمرکز حســاب های شرکت های 
دولتی در بانک مرکزی عنوان کرد و گفت: در زمان 
حاضر حدود ۲۸۰همت ناشی از تمرکز حساب های 
شــرکت های دولتی در بانک مرکزی تجمیع شده 
که این امر موجب کاهش گردش پــول در بانکها 
شده و ناترازی آنها را افزایش داده است، البته برای 
ناترازی ها در شبکه بانکی دلایل مختلفی وجود دارد 
که هر یک از این موارد را در قالب جلســات مدون 
به صورت جداگانه و مشــخص پیگیری می کنیم. 
رئیس کل بانک مرکزی در پایــان افزود: در حوزه 
رشــد تولید نیز علاقه مند به اســتفاده از نظرات و 
پیشنهادات کارشناسی هستیم و معتقدیم تأمین 
مالی و ســرمایه گذاری های داخلی و خارجی برای 

طرح های ملی ضروری است.

بسته تحقق مهار تورم و رشد تولید تدوین می شود 

راه اندازی صندوق تثبیت ارزی

واردات قاچاق طلای ۱۴ عیار از 
ترکیه به ایران

معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اظهار کرد: 
قاچاق طلای وارداتی به کشور عمدتا در قالب طلای 
مصنوع ساخته شــده که عیار آن پایین تراز عیار 
طلای رایج در کشورمان است و کیفیت پایین تری 
از طلای ایرانی دارد و عمدتا مبدا این قاچاق کشور 
ترکیه است که عیار پایین تری از ۱۸ دارد و طلا با 
عیار ۱6 و ۱۴ به صورت قاچاق وارد کشور می شود

امیرمحمد پرهام فر از افزایش ۲۱3 درصدی ارزش 
کشفیات مظنون به قاچاق طلا و جواهرات در سال 
۱۴۰۱ اظهار داشت: درباره کشفیات طلا باید به 
چند موضوع توجه داشت؛ اول اینکه ضوابط تبصره 
۴ ماده ۱۸ قانون مبــارزه با قاچاق ناظر به ضوابط 
خرید و فروش و هر نوع نگهداری کالاها است که 
اگر این ضوابط خرید و فروش و حمل و نگهداری 
در مورد هر کالایی ابلاغ شود، تخلف از این ضوابط 
به منزله یکی از تخلفات مندرج در قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز تلقی می شــود. البته عنوان آن 
قاچاق نیست و به آن تخلف خاص تبصره ۴ اطلاق 
می شــود. این ضوابط به طور مرتب برای اصناف 
اطلاع رسانی می شــود که در خرید و فروش ها و 

معاملات دچار این تخلفات نشوند.
وی ادامه داد:  بنابراین بخشی از این افزایش ۲۱3 
درصدی کشف قاچاق طلا مربوط به کشف فیزیک 
طلا در حین قاچاق بوده که عمدتا کشفیات قاچاق 
طلا در مرزهای هوایی بوده و بخشی دیگر تخلفات 
مربوط به عدم رعایت ضوابــط تبصره ۴ ماده ۱۸ 

قانون مبارزه با قاچاق است.
معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز کشور گفت: 
در بحث طلا هم با قاچــاق ورودی و هم با قاچاق 
خروجی مواجه هستیم اما در سال گذشته ورود 
و خروج طلا در/به کشور شــرایطی داشت که با 
پرونده قاچاق خروجی طلا مواجه شدیم و بیشتر 
کشفیات قاچاق در بحث خروج طلا از کشور بوده 
و عمدتا طلای با عیار بالا، شمش و طلای آب شده 
به صورت قاچاق از کشور خارج می شود. پرهام فر 
تاکید کرد: در حال حاضر خروج ۱۵۰ گرم طلا به 
صورت مصنوع از کشــور مجاز است و باید توجه 
داشت که بخشی از طلا از ایران به صورت خروج 
سرمایه از کشورمان انجام می شود و عده ای دارایی 

خود را تبدیل به طلا و از کشور خارج می کنند.

رایزنی ایران و عربستان برای 
آغاز روابط پولی و بانکی 

وزیر امور اقتصادی و دارایــی از مذاکره با همتای 
عربستانی خود برای آغاز مجدد روابط پولی و بانکی 

دو کشور خبر داد.
سید احســان خاندوزی وزیر اقتصاد در حاشیه 
نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
امروز هیات وزیران در راستای هدف گذاری رونق و 
رشد تولید مصوبه بسیار خوبی را صادر کرد که در 
این مصوبه برای نخستین بار ۱۵۰۰ مجوز کسب 
و کار به عنوان تنهــا مجوزهای تأییدمحوری که 
نیازمند تأیید وزارت خانه ها و دستگاه های اجرایی 

هستند، به تصویب رسید.
وی افزود: ایــن ۱۵۰۰ مجوزها دیگر تأیید محور 
هستند و فعالان اقتصادی تنها با ثبت اطلاعات در 
درگاه ملی مجوزها و پذیرش مسئولیت هایی که 
قانون بر عهده آنها گذاشته شده و بارگذاری مدارک 
می توانند مجوزهای خــود را دریافت کنند؛ این 
تکلیفی است که ماده یک قانون تسهیل مجوزهای 
کسب و کار از سال ۱۴۰۰ بر عهده دولت گذاشته 

بود که امروز مصوب شد.
وزیر اقتصاد با اشاره به سفر این هفته خود به جده 
عربستان گفت: اصل این سفر به دعوت بانک توسعه 
اسلامی برای نشست سالانه در جده برگزار شد که 
در حاشیه آن دیداری با مدیرعامل این بانک انجام 
شد تا طرح های جمهوری اسلامی ایران و بخصوص 
پروژه های زیرساختی در استان ها با همکاری بانک 

توسعه اسلامی تسریع شود.
خاندوزی به دیدارهای دوجانبه صورت گرفته در 
حاشیه این اجلاس نیز اشاره کرد و با بیان اینکه 
رویکرد بسیار عملگرایانه بین کشورهای مسلمان و 
منطقه برای توسعه ارتباطات با ایران وجود داشت، 
یادآور شد: دیدارهایی با مقامات اقتصادی عمان، 
امارات و سایر کشــورها انجام شد و همگی بر این 
تأکید داشتند که به سرعت وارد پروژه های سرمایه 
گذاری در ایران شوند و سرمایه گذاری در کشور ما 

برای آنها بسیار جذاب بود.
به گفته وزیر اقتصاد، در این دیدارها مقرر شد توافق 
نامه های گمرکی، سرمایه گذاری مشترک و حذف 
مالیات مضاعف به سرعت بین ایران و این کشورها 
امضا شود. وزیر امور اقتصادی و دارایی بیان کرد: 
در سفر ســلطان عمان به ایران نخستین توافق 
نامه سرمایه گذاری عمان در ایران امضا می شود 
و با طرف اماراتی و عربستانی هم به همین ترتیب 

توافق نامه هایی امضا خواهد شد.
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معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: با تلاش فعالان صنعتی، در سال گذشته رکورد 
کارآفرینی صنعتی کشور شکسته شد که مرهون 
تلاش و همت مدیران واحدهای تولیدی و اشتغال 
آفرین اســت. به گزارش ایرنــا از خانه صنعتکاران 
ایران، »محمد مهدی برادران« در مراسم نخستین 
اجلاس ابرکارآفرینــان ایران با بیــان این مطلب 
اظهار داشت: بر اساس آمار اعلامی سازمان برنامه 
و بودجه، بانک مرکزی و وزارت کار، ســال گذشته 
رکورد اشتغال صنعتی کشور با هشت میلیون و 3۲9 
هزار و ۱۰۰ نفر، توسط جامعه کارآفرین شکسته شد 
و این افتخار بزرگی برای کشور است که به واسطه 
عملکرد فعالان صنعت، معدن، کشاورزی و بازرگانی 

رقم خورد.
وی با قدردانی از تلاش و مجاهــدت کارآفرینان و 
صاحبان صنایع به ویژه در بخش خصوصی، تصریح 
کرد: خداوند به شما توفیق داده و صفت رزاقیت خود 
را در کشور، به واســطه کارآفرینان و صنعتگران به 
منصه ظهور رسانده که مایه خرسندی و شکرگذاری 
از درگاه احدیت است. معاون صنایع عمومی وزارت 
صمت تاکید کرد: در سال گذشته برای نخستین بار، 
رشد صادرات در حوزه غیر نفتی نسبت به آمار دو 
سال قبل، از عدد 3۷.۵ میلیارد دلار به ۵3 میلیارد 
دلار رسید که رشــد بســیار خوبی است و تلاش 

خواهیم کرد آن را ۷۵ میلیارد دلار برسانیم.
وی به موفقیت ها و پیشرفت های حوزه صنعت اشاره 
و اضافه کرد: در گذشته به دنبال استفاده از تجربیات 
و علوم دانشگاهیان برای پیوند دانشگاه و صنعت و 

بهره مندی صنایع از دانشگاهیان بودیم، در حالی 
که هم اکنون، باید دانشــگاهیان را برای رسیدن 
به صنعت تشویق کنیم. این موضوع، نشانگر رشد 
شــتاب گونه صنایع و پیشــرفت روز افزون علمی 

آنان است.
معاون صنایــع عمومی وزارت صمــت خطاب به 
کارآفرینان گفت: دولت در کنار شما بوده و هست 
و موانــع را در مجموعه وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت رصد کرده و مشکلات را احصاء کرده است 
و تلاش می کند در حوزه صنایع ملی و اســتان ها 
پیگیر رفع موانع تولید و اشــتغال بوده و از کمک  
 مجموعه هایی مانند خانه صنعتکاران ایران در این 

مسیر بهره ببرد.
در ادامه این مراســم، »سید علیرضا بنی هاشمی« 
رییس خانه صنعتکاران ایران، متذکر شــد: خانه 
صنعتکاران ایران با بیش از ۲۵ سال سابقه فعالیت، 
همواره در کنــار کارآفرینان و فعــالان اقتصادی، 
صنعتی، معدنی و کشاورزی کشــور بوده است، به 
طوری که این مجموعه توانســته است در دو سال 
گذشته، با تلاش ها و پیگیری های فراوان، بیش از ۱۲ 

هزار و ۷۰۰ فرصت شغلی را در کشور تثبیت کند.
وی ادامه داد: خانه صنعتکاران ایران با مطالبه گری 
و پیگیری های درست و مهندســی شده و ایجاد 
شبکه های خارجی و پلتفرم های مالی برای کمک 
به صنعتکاران و دور زدن تحریم ها، توانسته است به 
رسالت خود در حمایت از کارآفرینان و صنایع کشور 
عمل کرده و همواره به عنوان حامی صادق، در کنار 

صنعتگران و کارآفرینان بماند.

سرپرست شرکت عمران شــهر جدید پردیس 
اظهار داشت: هر چند آمار دقیقی به دست نیامده 
اما گفته می شود بیش از ۱۰۰ واحد از مسکن مهر 
پردیس تحت مالکیت این نفر است و چندین فرد 

مالک چند ده واحد مسکن مهر پردیس هستند.
خلیــل محبت خواه دربــاره آخریــن وضعیت 
مساکن مهر پردیس اظهار داشت: اکثر واحدهای 
مسکن مهر به صورت کامل با تجهیزات کامل به 
متقاضیان تحویل داده شده و در حال حاضر ۲9 
هزار واحد در مسکن مهر در پردیس باقی مانده 
اســت که بیش از ۲۲ هزار واحد از آن پیشرفت 

فیزیکی بالای ۸۰ درصد دارند.
وی تاکید کرد: اگر منابعی تزریق و کمبود منابع و 
اعتبارات از صندوق تامین شود، تا شش ماه دیگر 
امکان اتمام  ۲۲ هزار واحد مسکن مهر و تحویل 
آنها به متقاضیان وجــود دارد و اگر این واحدها 
تحویل داده شوند مســکن مهر پردیس تعیین 
تکلیف می شود و می توان در 6 ماه به این پروژه را 

ساماندهی کرد.
سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس ادامه 
داد: باید توجه داشت که ســاخت ۴ هزار و 3۰۰ 
واحد مسکن مهر از حدود 3 سال گذشته آغاز شد 
که این واحدها هم از ۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
برخوردارند. محبت خواه دربــاره آمار واحدهای 
خالی در مساکن مهر پردیس گفت:  سرشماری 
دقیق مساکن مهر خالی از سکنه در حال انجام 
است اما به طور قطع بیش از ۱۰ هزار واحد مسکن 

مهر خالی در پردیس وجود دارد.

وی تاکید کــرد: عمده این واحدهــا در مالکیت 
مخاطب هدف و اقشار کم درآمد نیست و گفته 
می شود این واحدهای خالی در اختیار یکسری از 
دلال ها است که این افراد مساکن مهر پردیس را 
احتکار کردند و امروز با ارقام بسیار سنگین این 

واحدها را به فروش گذاشته اند.
سرپرست شرکت عمران شــهر جدید پردیس 
افزود: هر چند آمار دقیقی به دســت نیامده اما 
گفته می شــود بیش از ۱۰۰ واحد از مسکن مهر 
پردیس تحت مالکیت این نفر است و چندین فرد 

مالک چند ده واحد مسکن مهر پردیس هستند.
محبت خواه باهشدار نسبت به کلاهبرداری ها از 
انجام معاملات خرید و فــروش امتیاز واحدهای 
نهضت ملی مسکن گفت: اخیرا در پردیس خرید 
و فروش امتیاز واحدهای نهضت ملی مســکن 
شنیده می شــود. در این باره هشدار می دهم که 
پردیس جزو مناطق و سایت های مشمول اجرای 
طرح نهضت ملی نیست و هیچ واحدی از نهضت 
ملی مسکن در پردیس ساخته نخواهد شد. شایعه 
شده که بیش از ۲۰۰۰ واحد مسکن نهضت ملی 
در پردیس در حال ساخت است اما مردم بدانند 
که هیچ واحدی تحت عنوان نهضت ملی مسکن 
و مشمول امتیازات این طرح در پردیس ساخته 

نمی شود و نخواهد شد.
وی تاکید کرد: تمام معامــلات  خرید و فروش 
امتیاز نهضت ملی مسکن  در پردیس کلاهبرداری 
است و بازگشت پول و وجهی که بابت خرید این 

امتیاز پرداخت می شود، قابل پیگیری نیست.

معاون صنایع عمومی وزارت صمت:

سال گذشته رکورد کارآفرینی صنعتی کشور شکسته شد
یک نفر مالک بیش از ۱۰۰ واحد است

وجود بیش از ۱۰ هزار مسکن مهر خالی در پردیس

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

حمایت از تولید راهکار کاهش تورم
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

موضوع افزایش نقدینگی در اقتصاد کشور از مباحث جدی سال های اخیر است. این در حالی است که اقتصاد کشور یک اقتصاد خدماتی است و این مدل اقتصادی  ظرفیت لازم را برای حل این همه نقدینگی ندارد. به 
همین دلیل رشد تورم در سالهای اخیر پیش بینی ناپذیر شده است. از سوی دیگر در گذشته برای مهار نقدینگی می بایست دلالی و سفته بازی حذف می شد. از همه مهمتر باید فضای کسب و کار را بهبود می بخشیدیم 

و سرمایه گذاری می کردیم. اما در شرایط فعلی کارهای بیشتری لازم است. مهم ترین اقدام مهار تورم است. به عبارتی باید از رشد قیمت ها جلوگیری کرد.
کمک به بخش تولید مهمترین اقدام در کاهش نرخ تورم است. برای آنکه تورم کاهش پیدا کند باید شرایط ثبات اقتصادی برای تامین نیازهای مردم فراهم شود. در حال حاضر تورم معضل اصلی اقتصاد کشور است. تا 

این مساله کاهش پیدا نکند امکان اینکه بتوان شرایط ثبات اقتصادی در کشور را برای تامین نیازهای مردم فراهم کرد، مشکل خواهد بود.
البته اگر به صورت مستقیم به تولید کمک کنیم آثار آن را هم در رشد و توسعه تولید و هم هزینه تمام شده کالای عرضه شده به مردم خواهیم دید. در صورتی که محوریت برنامه کنترل تورم نباشد نمی توانیم تحقق 
شعار سال را شاهد باشیم. درعین حال این موضوع تکلیف دولت برای اداره کشور است. باید بتواند در بخش مهار تورم اقدام اساسی انجام بدهد. باید برنامه ای مدون و مشخص را پیاده سازی و بازخورد آن را هر از گاهی 

در یک مقطع زمانی رصد و ارزیابی کند.



3 بازار

سخنگوی صنعت برق گفت: طرح جدید پاداش مدیریت مصرف برق 
بی سابقه بوده و نه تنها موجب کاهش رفاه نخواهد شد، بلکه دریافت 
پاداش بسیار خوبی هم به دنبال خواهد داشت. رجبی مشهدی گفت : 
طرح پرداخت پاداش صرفه جویی به مشترکان خانگی از ابتدای خرداد 
آغاز می شود و از هموطنان عزیز درخواست می کنم از این فرصت هم 

برای کاهش مصرف برق و هم دریافت پاداش مصرف استفاده کنند.
او در تشریح طرح جدید وزارت نیرو که برای اولین بار در صنعت برق با 
این مقدار پاداش قرار است پرداخت شود گفت: این طرح با هدف صرفه 
جویی و کاهش مصرف برق مشترکان خانگی طراحی شده و از ابتدای 
خرداد تا پایان شهریور ماه اجرایی میشود. در صورتی که مشترکان 

میزان مصرف خود را نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش دهند تا 
۲۰ برابر قیمت فروش برق پاداش دریافت می کنند.

ســخنگوی صنعت برق تصریح کرد: قیمت تقریبــی هر کیلو وات 
ساعت برق برابر ۱۰۰ تومان می باشــد که در صورت رعایت الگوی 
مصرف و کاهش مصرف کلیه مشترکین خانگی نسبت به دوره مشابه 
سال گذشــته به ازای هر یک کیلوات ســاعت ۲۰۰۰ تومان پاداش 

خواهندگرفت.
رجبی مشهدی در تشریح تفاوت طرح پاداش صرفه جویی برق سال 
۱۴۰۲ با طرح ۵=۱ سال گذشــته گفت: در سال گذشته اجرای این 
طرح محدود به مشترکان با مصرف برق زیر الگو بود، ولی در امسال  

به صورت سراسری و برای کلیه مشترکان و حتی مشترکان با مصرف 
بیش از الگو نیز اجرا می شود.

مدیرعامل مدیریت شبکه برق کشــور تاکید کرد: اطمینان داریم، 
اجرای طرح جدید پاداش مدیریت مصرف برق و رعایت آن توســط 
مشترکین خانگی نه تنها موجب کاهش رفاه در خانواده نخواهد شد، 
بلکه دریافت پاداش بســیار خوبی هم به دنبال خواهد داشت. او  در 
پایان به کلیه مشترکان خانگی توصیه کرد با رعایت مواردی، چون 
تنظیم وسایل سرمایشی بر روی دمای آسایش )دمای ۲۴ درجه( و از 
مدار خارج نمودن وسایل برقی اضافی، از پاداش بی سابقه در صنعت 

برق بهره مند شوند.

پاداش کاهش مصرف به مشترکان خانگی بی سابقه است
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نایب رئیس شورای رقابت با تاکید بر اینکه مصوبه 
این شورا درمورد قیمت خودروهای مونتاژی اجرا 
خواهد شد، اعلام کرد که قیمت خودروهایی که 

اعلام نشده اند هفته بعد اعلام خواهد شد.
محمــود دودانگه با تاکید بــر اینکه قیمت های 
مصوب شورای رقابت به وزارت صمت به عنوان 
دستگاه متولی و تنظیم گر تخصصی  و همچنین 
ســازمان حمایت ابلاغ شده اســت، اظهار کرد: 
جلســه کمیته کارشناســی کارگروه خودرو با 
حضور خودروسازان با هدف بررسی نقطه نظرات 
و درخواست های ارایه شــده و همچنین تعیین 
چارچوب اجرای مصوبه ابلاغی شورا برگزار شد 
و درخواست های مربوط در جلسه شورا طرح و 
اعضای شورا با اکثریت آرا بر اجرای مصوبه ابلاغی 

تاکید کردند.
وی ادامــه داد: هر گونــه تغییــر و بازبینی در 
خصوص مصوبــات ابلاغی صرفــا در چارچوب 

دستورالعمل تنظیم بازار خودرو خواهد بود؛ در 
همین چارچوب امکان انجام تعدیلات لازم پس 
از نهایی شــدن صورت های مالی ۱۲ ماهه سال 

۱۴۰۱ و تصویب شورا وجود خواهد داشت.
نایب رئیس شورای رقابت در پاسخ به این سوال 
که قیمت خودروهایی که اعلام نشده است، چه 
زمانی اعلام خواهد شــد، توضیح داد: اطلاعات 
و اســناد هزینه ای خودروهایی که هنوز تعیین 
تکلیف نشده است توســط خودروسازان برای 
انجام محاسبات قیمتی به سازمان حمایت ارایه 
شده است، بنابراین قیمتهای پایه رقابتی تعیین 
و پس از تصویب شورا هفته بعد اعلام خواهد شد.
بر اســاس این گــزارش، پس از آنکــه قیمت 
خودروهــای مونتاژی توســط شــورای رقابت 
تصویب و اعلام شد برخی خودروسازان نسبت به 
قیمت های تعیین شده اعتراض کرده و خواهان 

تغییر آن شدند.

با شروع به کار رسمی بانک VTB روسیه در ایران، 
شــرایط برای دسترســی کم هزینه و ایمن فعالان 
اقتصادی ایران به سیستم بانکی کشورهایی از اروپا، 
آفریقا و آسیا فراهم می شــود و زمینه تامین بخش 
عمده نیاز کالای اساســی از طریق روســیه  ایجاد 
خواهد شد.  به گزارش فارس بانک روسیه که در سال 
گذشته از ایجاد زیرساخت های لازم برای همکاری 
با بانک ها و موسسات ایرانی خبر داده بود به تازگی 
دفتر نمایندگی خود را در ایران دایر کرده است تا از 
این طریق، مبادلات بانکی ایران و ســایر کشورها، 

باسرعت بیشتر و صرف هزینه کمتر، انجام شود.
به گفته کارشناسان ، حضور مستقیم این بانک 
در ایران بــه انتقال بخشــی از درآمدهای ارزی 
ایران از شبکه تراستی به شبکه بانکی و شفافیت 
تجارت ، کمک می کند. هرچند این اولین باراست 
که یک بانک بزرگ روسی دفتر نمایندگی خود 
را به صورت رسمی در ایران بازگشایی می کند، 
اما به گفته مسئولان اقتصادی کشور، زمینه های 
مراودات بانکی بــا برخــی از بانک های بزرگ 
کشورهای حاشیه خلیج فارس ، چین و اروپا در 
گذشته ایجاد شده و افزایش مبادلات شفاف و کم 

هزینه از طریق این بانک ها امکان پذیر است.
همچنین به گفتــه مدیران برخــی بانک های 
خصوصی ایرانــی، با توجه بــه توافقات صورت 
گرفته ، ظرفیت انجــام مبادلات ارزی بانک های 
ایرانی و بین المللی به طور قابل توجهی افزایش 
خواهد یافت و بانک ها و موسسات ایرانی از این 
پس می توانند با بهره گیری از مسیرهای جدید 
ایجاد شــده ، هزینه و زمان مبــادلات ارزی را 

کاهش دهند.
بر این اساس، رونمایی رسمی از دفتر نمایندگی 
دومین بانک بزرگ روســی که به عنوان یکی از 
شرکت های مجموعه گروه مالی VTB  شناخته 

می شود، مدت زمان مبادلات بانکی شرکت های 
ایرانی را به کمتر از ۲۴ ساعت کاهش می دهد و 
درقدم اول شــرایط را برای دسترسی کم هزینه 
و ایمن فعالان اقتصادی ایران به سیستم بانکی 
کشورهایی از اروپا، آفریقا و آسیا فراهم می سازد.

همچنین توجه به فعالیت گسترده شرکت های 
تابعه گروه مالی VTB در کشــورهای آمریکای 
جنوبــی ، زمینه تنوع بخشــی به مســیرهای 
مبادلاتی ایران با کشورهای هدف صادراتی در 
این قاره نیز ایجاد خواهد شد. این بانک به تازگی 
فعالیت های خود را در کشورهای چین ، آفریقای 
جنوبی ، ونزوئلا و کشورهای عضو اتحادیه عرب 
گسترش داده است که با توجه به ایجاد سرویس 
خدمات دهنده به بانک ها و شرکت های ایرانی ، 
امکان دسترســی ایــران به شــبکه بانکی این 

کشورها تسهیل شده است.
در اروپا نیز موسســات زیرمجموعــه این بانک 
روســی در کشــورهای بلاروس ، قزاقســتان ، 
آذربایجان ، گرجستان و سوئد مشغول به فعالیت 
هستند. با شــروع به کار رســمی بانک وی تی 
بی ، ضمن تسهیل ســرمایه گذاری شرکت های 
روسی در صنعت نفت و زیرســاخت های ریلی 
ایران، زمینــه تامین بخش عمــده نیاز کالای 
اساسی کشور از طریق روســیه  ایجاد می شود، 
موضوعی کــه می توانــد تقاضــای ارزی برای 
واردات کالای اساســی را کاهش دهد و بخش 
قابل توجهی از منابــع ارزی ایران را برای تامین 
نیاز ســایر بخش های تولیــدی و خدماتی آزاد 
کند. پیش بینی می شــود کاهش فشار تقاضا بر 
منابع ارزی در ماه های آینــده با افزایش عرضه 
ارز در بازارهای داخلی همراه شود و این موضوع 
 کاهش بیشــتر نرخ انواع ارز در سال جاری را به 

دنبال داشته باشد.

موافقت نامه ســاخت راه آهن رشت- آستارا که 
از آن به عنوان حلقه مفقوده کریدور شــمال- 
جنوب یاد می شــود با ســرمایه گــذاری ۱.۶ 
 میلیاردی روسیه به امضا مقامات تهران و مسکو

 رسید.
رئیس جمهور گفت: امضای توافقنامه راه آهن 
رشت - آســتارا، گام مهم و راهبردی در جهت 
همکاری های بین جمهوری اســلامی ایران و 
فدراسیون روسیه اســت. آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در مراسم امضای توافقتانه احداث راه آهن 
رشت -آســتارا که به صورت ویدئو کنفرانس با 
حضور روسای جمهور ایران و روسیه برگزار شد، 
با قدردانی از آقای ولادیمیر پوتین رئیس جمهور 
روسیه، دولت و مردم این کشــور اظهار داشت: 
بدون تردیــد این توافق گام مهــم راهبردی در 
جهت همکاری های جمهوری اسلامی ایران و 
فدراسیون روسیه اســت؛ همکاری های ایران و 
روسیه در حوزه های مختلف وجود دارد و این هم 
یکی از جلوه های همکاری است که امروز بین دو 

کشور رقم می خورد.
رئیس جمهور روسیه نیز در مراسم امضای سند 
احداث خط ریلی راهبردی رشت - آستارا با اشاره 
به اهمیت این مسیر، تصریح کرد: مسیر خط آهن 
رشت - آستارا به ما فرصتی می دهد که مسیرهای 
جهانی حمل و نقل را متحــول و متنوع کنیم و 
سبب سیاست رقابتی برای تقویت ظرفیت  بخش 

ترانزیت می شود.
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهوری فدراسیون 
روسیه در مراســم امضای ســند احداث خط 
ریلی راهبردی رشــت - آســتارا که با حضور 
رئیس جمهوری اســلامی ایــران و به صورت 
ویدئوکنفرانس برگزار شــد، اظهار داشت: این 
کریدور حمل و نقل ســهم  ملموسی در تأمین 
امنیت غذایی در ایران و کشورهای حوزه خلیج 

فارس دارد.

وی ابراز امیدواری کرد با راه اندازی این مســیر 
بتوان مواد غذایی و ســایر محصــولات دیگر را 
بین کشورهای حوزه خزر و حاشیه خلیج فارس 
مبادله کرد. پوتین با بیان اینکه این کریدور فقط 
آغاز کار برای افزایش ظرفیت مســیر شمال - 
جنوب است، تصریح کرد: مسیرهای دیگری نیز 

وجود دارد که بعداً توسعه پیدا خواهد کرد.
 »خیراله خادمی« معاون وزیر راه و شهرسازی 
پیش از مراسم امضای توافقنامه ساخت راه آهن 
رشت- آستارا گفت: در موافقتنامه ای که بین وزیر 
راه و شهرسازی ایران و معاون نخست وزیر روسیه 
به امضا می رسد، تامین اعتبار روس ها برای شروع 
عملیات اجرایی این پروژه ۱.۶ میلیارد یورو است. 
وزیر راه و شهرســازی نیز هفته گذشــته اعلام 
کرده بود که در پی انجام مذاکرات خارجی برای 
پیشبرد طرح های حمل و نقلی، توافق ساخت راه 

آهن رشت- آستارا تا هفته دیگر امضا می شود.
پیشرفت همزمان مذاکرات فنی و مالی با روسیه 
برای ساخت راه آهن رشت - آستارا در سال جدید، 
تحقق وعده احداث یکی از مهم ترین پروژه های 
موثر شبکه ریلی که تکمیل کننده کریدور شمال 
- جنوب و ادامه دهنده راه آهن قزوین - رشــت 
است، را پررنگ تر کرده است. پیش تر نیز معاون 
وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت ساخت 
و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور نیز خبر 
داده بود که تمایل روسیه برای مشارکت در پروژه 
راه آهن رشت - آســتارا قطعی است و دولت نیز 
جلسات متعددی با مقامات روسیه داشته و دو 
کشــور از مذاکرات در خصوص ضرورت احداث 

عبور کرده اند.
یکی از مهم ترین پروژه های موثر شبکه ریلی که 
تکمیل کننده کریدور شــمال - جنوب و ادامه 
دهنده راه آهن قزوین - رشــت اســت، همین 
مســیر ۱۶۲ کیلومتری راه آهن رشت - آستارا 
است که عملیات اجرایی آن از چند سال پیش 

آغاز شده است اما ساخت آن فقط محدود به ۲۴ 
کیلومتر از ۱۶۲ کیلومتر است. اگر موافقت نامه 
نهایی نیز که در وزارت راه و شهرسازی در حال 
پیگیری است قطعی شود، ساخت راه آهن رشت 
 - آســتارا در مدت ۴۸ ماه در ســال ۱۴۰۲ آغاز

 می شود.
کریدور شــمال - جنوب یک مسیر اقتصادی و 
استراتژیک مهم برای ترانزیت بار از طریق ایران 
میان هند، روسیه، کشورهای CIS و شمال اروپا 
است که تکمیل راه آهن رشــت - آستارا حلقه 
مفقوده این کریدور اســت. تکمیل این مســیر 
می تواند رویای جذب بار منطقه و تحقق ترانزیت 

۲۰ میلیون تنی را محقق سازد.
معاون سیاســی دفتر رئیس جمهور اعلام کرده 
است: توافقنامه احداث راه آهن رشت _ آستارا 
با سخنرانی روسای جمهور ایران و روسیه امضا 
می شــود و با امضای این قرارداد، نهایتا پس از 
۲۳ سال، گذرگاه ریلی شمال - جنوب تکمیل 
می شود که جنوب آسیا را به شمال اروپا متصل 
می کند. بر اســاس این گزارش، در حال حاضر 
بیش از ۱۴ هزار کیلومتر راه آهن در کشور وجود 
دارد؛ اما بسیاری از کریدورهای اصلی که اهمیت 
بالایی در جذب درآمد دارند تکمیل نشده بودند 
که از جمله مهم ترین آن کریدور جنوب - شمال 
است. پیش از این ریل قزوین - رشت که از لحاظ 
محل اجرا و عبــور از کوه های البرز و پیچیدگی 
مهندسی، یک ابر پروژه عمرانی بود که در سال ۹۷ 
افتتاح شد و طولانی ترین پل ریلی و سخت ترین 
بخش کریدور شــمال - جنوب کشــور در این 
مسیر واقع شــده و برای احداث آن ۲۲ میلیون 
مترمکعب خاک برداری و خاکریــزی و افزون 
بر یک هزار و ۸۵۰ میلیارد تومان هزینه شده و 
در زمان بهره برداری )سال ۹۷( با قیمت گذاری 
 روز، حــدود ۵ هــزار میلیــارد تومــان برآورد 

شده است.

نمایندگان مجلس و کشــاورزان بر اصــلاح قیمت خرید 
تضمینی گندم پافشاری می کنند بنابراین انتظار می رود 
که این امر هرچه ســریع تر اتفاق بیفتد تا آینده تولید در 
معرض خطر قــرار نگیرد. با توجه به اعتــراض های مکرر 
کشــاورزان به نرخ ۱۳ هزار تومانی خرید تضمینی گندم، 
بنیاد ملی گندمکاران از ماه ها قبل به دنبال اصلاح قیمت 
خرید تضمینی بود که براساس آن قرار شد شورای قیمت 
گذاری قبل از فصل برداشت نرخ را اصلاح کند که متاسفانه 
به بهانه های مختلف این امر صورت نگرفت. در نهایت روز 
۱۷ اردیبهشــت شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست 
های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی، قیمت خرید 

تضمینی هرکیلو گندم را ۱۵ هزارتومان اعلام کرد.
از همان ابتدا کشــاورزان، بنیاد ملی گندمکاران و اعضای 
کمیسیون کشاورزی با قیمت اعلامی ۱۵ هزار تومانی خرید 
تضمینی گندم مخالفت کردند و گندمکاران از نمایندگان 
مجلس خواستار برگزاری جلسه مجدد در شورای قیمت 
گذاری و تصمیم گیری در خصــوص قیمت این محصول 
استراتژیک شدند تا امنیت غذایی در معرض خطر قرار نگیرد.
با اســتمرار بی توجهی مســئولان به اصلاح قیمت خرید 
تضمینی گندم، بنیاد ملی گندمکاران در اعتراض به قیمت 
پایین گندم، نامه ای سرگشاده برای دفتر مقام معظم رهبری 
ارســال و تقاضای حمایت از گندمکاران در این موضوع را 
کرده است، همچنین اتاق اصناف کشاورزی ایران در نامه 
به رئیس جمهور، خواستار پیگیری قیمت جدید برای گندم 

شده است.

در این نامه آمده است: تجربه نشان داده است که در طول 
عمر انقلاب اســلامی هر موقع ما به کمــک گندم و گندم 
کار کشور و قشر زحمت کش کشــاورز از نظر تأمین نهاده، 
توسعه مکانیزاسیون، آموزش و تحقیقات، استفاده از بذور 
مناسب، پیگیری مدیریتی به موقع و از همه مهم تر اصلاح 
قیمت آمده ایم تا مرز خودکفایی پیش رفته ایم؛ در ابتدای 
سال زراعی ۱۴۰۲_۱۴۰۱ شورای قیمت گذاری و اتخاذ 
سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی که از 
طرف قانون گذار تنها مرجع رســیدگی به نرخ محصولات 
و اعلام به موقع آن است، برابر ضوابط قانونی نرخ گندم را با 
سیاست های حمایتی ۱۳ هزار تومان اعلام کرد، اما استحضار 
دارید که از مهر ماه سال ۱۴۰۱ تاکنون با افزایش نرخ ارز و 
تأثیر آن بر نهاده ها، ماشــین آلات، دستمزدها، خدمات، 
حمل و نقل و ... در بخش کشاورزی از ۵۰ تا ۱۳۰ درصد رشد 
داشته که موجب افزایش رشد نرخ تورم و افزایش چشمگیر 
هزینه های تولید گندم شده است و دیگر با این قیمت سودی 
برای کشاورز متصور نیســت. همچنین در راستای قطع 
وابستگی به خارج و حفظ استقلال کشور از نمایندگان ملت 
در مجلس شورای اسلامی به ویژه کمیسیون کشاورزی به 
عنوان ناظر بر حسن اجرای قانون تقاضای تشکیل جلسه با 
حضور سرپرست وزارت جهاد کشاورزی و معاونین مربوطه، 
اعضای شــورای قیمت گذاری در کمیســیون کشاورزی 
داشتیم که قرار بر این شــد تا شورای قیمت گذاری مجدد 
تشکیل جلســه داده و نرخ را برابر قانون به ۱۷ هزار تومان 
اصلاح کنند. سیدمحمدآقامیری سرپرست وزارت جهاد 

کشاورزی می گوید: براســاس قانون اصلاحی مجلس در 
سال ۹۹، قیمت گذاری محصولات کشــاورزی به شورای 
قیمت گذاری واگذار شد که بدین منظور جلسات متعددی 
با حضور اعضا و ناظر شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست 
های حمایتی محصولات اساســی که نماینده مجلس در 
این شوراست، تشکیل و در نهایت برابر قانون، قیمت گندم 
مصوب شد. سرپرســت وزارت جهاد گفت: گندم مبنای 
قیمت گذاری برای ۳۲ قلم کالا در کشــور است و تعیین 
قیمت غیرکارشناسی بدون توجه ابعاد آن، افزایش قیمت 
در سایر کالاها را به دنبال خواهد داشت. آقای محمد بازرگان 
گندمکار و عضو اتاق اصناف کشــاورزی گفت: طبق قانون 
تصمیم گیرنده نرخ خرید تضمینی شورای قیمت گذاری 
است و اتفاقات اخیر نشــان می دهد که این شورا وجاهت 
قانونی خود را از دســت داده چراکه نظر شورا و نمایندگان 

کشاورزان وتو شده است.
بازرگان ادامه داد: با توجه به تماس ها و کلیپ های ارسالی 
کشاورزان از سراســر کشور، گندم ســبز در حال فروش 
به دامداران  یا مزارع در حال شــخم زدن است، همچنین 
کشاورزانی که برداشــت کردند، تمایلی به تحویل گندم 
به دولت ندارند. عضو اتاق اصناف کشــاورزی گفت: طبق 
قانــون وزیر جهاد رئیس شوراســت و سرپرســت وزارت 
جهاد حق رای نــدارد و از طرفی به ســبب غیبت اعضای 
شورای قیمت گذاری، نرخ ۱۵ هزار تومانی خرید تضمینی 
 غیرقانونی است. درحالیکه نماینده تولیدکنندگان در برابر

 بی قانونی سکوت کرده است.

پازوکی گفت: کالای خوب ایرانی می تواند جایگزین کالای 
خارجی باشد، کالای خارجی خدمات پس از فروش ندارند. 
اکبر پازوکی رئیس اتحادیه لوازم خانگی با اشاره به افزایش 
لوازم خانگــی در بازار گفت: افزایش قیمــت تنها در چند 
کارخانه بین پنج الی ۱۵ درصد بوده و بقیه تولید کنندگان 

با قیمت های گذشته ادامه می دهند و افزایش نداشته اند.

به گفته او، کالای خوب ایرانــی می تواند جایگزین کالای 
خارجی باشــد، کالای خارجی نخرید، زیرا خدمات پس از 

فروش ندارند.
پازوکی گفت: از نیاز ۱۰ تنی ورق فولاد تولیدکننده تنها سه 
تن ارائه و مابقی آن به بازار آزاد حواله داده می شود همچنین 
بورس زمانی می تواند مفید واقع شود که رو حساب و کتاب 

فعالیت کند. پازوکی گفت: اگر معافیت های مالیاتی افزایش 
پیدا نکند تولیدکنندگان به مشکل برمی خورند به خصوص 
کسبه ای مانند ما که از چهار سال پیش افزایش قیمت داشته 
اند لذا امیدواریم سامانه های مختلفی که برای شفاف سازی 
 هرچه بیشتر در حال به روز رسانی است بتواند به تولید کننده 

کمک کنند.

رییــس اتحادیــه نانوایان 
سنگکی خاطر نشــان کرد: 
ســهمیه آرد نانوایان هر ۱۰ 
روز یکبار کمتر می شــود و 
دغدغه ای دیگر به دغدغه های 
نانوایان اضافه شده اســت؛ بنا به گزارش های رسیده به 
اتحادیه، ۵۰ تا ۶۰ درصد سهمیه آرد نانوایان در تهران 
کاهش پیدا کرده اســت. محمد سلیمانی با تایید خبر 
کاهش سهمیه آرد نانوایان، گفت: دولت با اجرای طرح 
هوشمندسازی نانوایان درصدد حذف فروش آرد با نرخ 
دولتی و پرداخت مابه التفاوت پول آرد به نانوایان بود اما 

در عمل با اجرای این طرح اتفاقات دیگری رخ داد.
وی با بیان اینکه دولت با این طرح می خواســت مانع 
آردفروشی شود، گفت: سهمیه آرد نانوایان هر ۱۰ روز 
یکبار کمتر می شــود و دغدغه ای دیگر به دغدغه های 
نانوایان اضافه شده اســت؛ بنا به گزارش های رسیده به 
اتحادیه ۵۰ تا ۶۰ درصد ســهمیه آرد نانوایان در تهران 

کاهش پیدا کرده اســت. بنده برای رســیدگی به این 
موضوع به فرمانداری مراجعه کردم اما متاســفانه هیچ 

نهادی خود را ملزم به پاسخگویی به نانوایان نمی داند.
به گفته این فعال صنفی؛ کاهش سهمیه آرد نانوایان انگیزه 
پخت را از آنها می گیرد. رئیس اتحادیه نانوایان سنگکی با 
اشاره به برخوردهای دوگانه با نانوایان، گفت: دو ماه از سال 
جدید گذشته اســت اما خبری از نرخ نامه جدید مطرح 
نیست؛ به نظر می رسد دولت می خواهد ۱۵ درصد کمک 
هزینه به نانوایان پرداخت کند و دستوری قیمت نان را 
ثابت نگه دارد. اتحادیه آنالیز قیمتی اش را اعلام کرده است 
اما به آن توجه نمی کنند و نظر فعالان این صنف را درباره 
قیمت جویا نمی شود. وی در پاسخ به این پرسش که آیا 
دلیل کاهش سهمیه آرد به نانوا اعلام می شود؟ گفت: بنا به 
دلایل مختلف آرد نانوایان را کم می کنند؛ حتی نانوایانی 
که هیچ گونه تخلف در فروش، وزن نان و قیمت نداشته در 
ماه ۲۰ کیسه از سهمیه اش را کم کردند و اینگونه شرایط را 

برای ادامه کار نانوایان دشوار می کنند.
سلیمانی با انتقاد از اجرای سیاســت توزیع آرد شناور، 
تصریح کرد: نانوایان هر ۱۰ روز دغدغه کم شدن سهمیه 

آرد را دارند. ۶۰ درصد مراجعه کنندگان به تعزیرات نانوا 
هستند و آنها را جریمه سنگین می کند. اگر نرخ جدید 
به نانواها اعلام می کردند و در آن صورت باز هم شــاهد 
تخلف آنها بودیم در آن زمان صدا و ســیما حق داشت 
که نانوایان را به عنوان متخلــف به مردم معرفی کنند. 
من شــرایط اقتصادی مردم را درک می کنم و می دانم 
توان پرداخت هزینه های اضافی بــه نانوایان را ندارند 
اما دولت باید نانوایان را در نظــر بگیرند، چطور مجوز 
افزایش قیمت به لبنیات و... داده می شود اما مجوز نرخ 
جدید نانوا را به تعویق می اندازد. این فعال صنفی ادامه 
داد: اگر قرار است جریمه های سنگین برای نانوایانی در 
نظر گرفته شود نانوایانی که با نرخ های غیرمتعارف نان 
می فروشند مشمول جریمه شوند. این در حالیست که 
جریمه های سنگین بیشتر برای نانوایانی که نان ۵ هزار 
تومان می فروشند در نظر گرفته می شود. پرداخت ۳۰ تا 
۴۰ میلیون تومان جریمه از توان نانواها خارج است پخت 
نان ۳ هزار تومانی برای نانوایی سنگکی صرفه اقتصادی 
ندارد؛ من با ریش سفیدی نانوایان را ترغیب به ادامه کار 

می کنم و به آنها وعده اعلام نرخنامه جدید را می دهم.

وی با تایید قطعی های مکرر دستگاه های پز در هفته ای 
که گذشت، گفت: رول کاغذی به دست نانوایان نمی رسد 
و شرکت پشتیبانی نمی تواند پاسخگوی نیاز نانوایان باشد 
و در این زمینه ضعیف عمل می کند. نانوا باید حداقل چند 
مرتبه با شرکت تماس بگیرد که رول کاغذی برای نانوا 
آورده شود. رییس اتحادیه نانوایان سنگکی با اشاره به 
برخی ضعف های دستگاه های پز هوشمند، تصریح کرد: 
دستگاه های پز صفحه کلیدی نیز برای نانوایان آورده اند 
و از آنجایی که برخــی نانوایان هنوز شــیوه کار با این 
دستگاه ها را بلد نیستند اختلال هایی در این بین ایجاد 
شده است. به عنوان مثال یک خریدار به جای خرید ۱۱ 
نان ۱۱۱۱ نان ثبت کرد و بعد از مراجعه به اتحادیه در 
نهایت توانستیم با تماس های مکرر پولی که اشتباه واریز 
شده بود را به حساب شخص بازگردانیم؛ چراکه پشتیبانی 
اعلام کرد که برگشت پول ندارد. رییس اتحادیه نانوایان 
سنگکی خاطر نشان کرد: اتحادیه نمی تواند درصد واقعی 

کاهش سهمیه آرد نانوایان را اعلام کند.
محمد سلیمانی همچنین در مورد اصلاح خبر پیشین 
مبنی بر کاهش سهمیه آرد نانوایان بابیان اینکه نمی توان 
درصد دقیق کاهش ســهمیه آرد نانوایان را اعلام کرد، 
گفت: سهمیه آرد نانوایان هر ۱۰ روز یکبار کم می شود 
اما اتحادیه نمی تواند درصد واقعی این کاهش سهمیه 
را اعلام کند. همچنیــن برخی نانوایان ســهمیه آرد 
 بیشتری دریافت کردند. به گفته وی، ۴۰ تا ۵۰ درصد 

مراجعه کنندگان به تعزیرات نانوا هستند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رولکاغذیبهدستنانوایاننمیرسد

کاهش سهمیه آرد نانوایان
مصوبه شورای رقابت برای خودروهای مونتاژی اجرا می شود

اثراتارزیراهاندازیشعبهبانکVTBروسیهدرایران

دسترسی  ایمن تجار ایرانی به  بانک های  اروپا  و آفریقا  

باسرمایهگذاری۱.۶میلیاردیوروییروسیه؛

ابرپروژه راه آهن رشت- آستارا ساخته می شود  
قاچاقگندمبهآنسویمرزهادرحالانجاماست

پافشاری گندمکاران برای اصلاح نرخ خرید تضمینی 

کالای خارجی خدمات پس از فروش ندارد
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شرکت ارتباطات زیر ساخت اعلام کرد؛
توان افزايی  پيام رسان های داخلی در پاسخگويی  به  

نياز مردم
اقدامات مهم شــرکت ارتباطات زیر ساخت در توسعه  خدمات  زیرساخت 
 ارتباطی، حمایت  از پیام رسان ها و توسعه  قطب  مراکز داده اعلام شد. اهداف 
و اقدامات مهم شرکت ارتباطات زیر ساخت در توسعه خدمات  زیرساخت 
ارتباطی، حمایت  از پیام رســان ها و توســعه  قطب  مراکز داده اعلام شد. 
شرکت ارتباطات زیرساخت به منظور توسعه خدمات زیرساخت ارتباطی با 
هدف »کاهش وابستگی  به  خدمات  خارجی  و توسعه  شبکه  ملی  اطلاعات« 

چهار اقدام مهم را در دستور کار قرار داده است.
از جمله این دســتورکارها می توان به افتتاح پروژه NTP در ۶ استان )۷ 
مرکز(   و همچنین  برگزاری  رزمایش  پایداری  آن اشــاره کرد. بهره برداری 
از پروژه DNS در ۶۵ درصد اپراتورها و آغاز پروژه پشتیبان  DNS با هدف  
تکمیل  در سال  ۱۴۰۲ از دیگر دســتورکارهای این شرکت در این حوزه 

است.
ارائه سرویس DDoS به زیرساخت های  حساس  و حیاتی و ابلاغ  و اجرای  
الزامات  مقاوم ســازی  اپراتورها در برابر حملات  با همــکاری  مرکز ملی  و 
هماهنگ کننده ها از دیگر برنامه های شرکت ارتباطات زیرساخت به منظور 
توسعه خدمات زیرساخت ارتباطی است. شرکت ارتباطات زیرساخت در 
حمایت از پیام رسان ها و به منظور تحقق هدف »توان افزایی پیام رسان ها 
در پاسخ گویی  به  نیاز مردم« سه اقدام مهم را برای سال ۱۴۰۲ در دستور 

کار قرار داده است.
از همین رو ایجاد ابر زیرســاخت در قالب IaaS و ارائه خدمات  Ceph و 
Kuber به  برخی  از پیام رسان ها، ارائه سرویس  Call-Out به پیام رسان ها 
و ارائه  پهنــای  بانــد،  خدمــات  Co-location وزیرســاخت  ابری  به  
پیام رســان ها از جمله این اقدامات اســت. همچنین توسعه قطب  مراکز 
داده با هدف » تمرکززدایی  محتوا از تهران  و محلی ســازی  پاســخ گویی 
 به  نیازهای  کاربران« در برنامه کاری شــرکت ارتباطات زیرســاخت قرار 

گرفته است.
به همین منظور جانمایی ۴ نقطه، تعیین  زمین،   اخذ مجوز پدافند غیرعامل، 
ایجاد زیرســاخت  ارتباطی  در  ۲ قطــب  مرکز داده  و آغــاز فرآیند ایجاد 
زیرســاخت  ارتباطی  برای  ۲ قطب  دیگر، آغاز فرآیند دیوارکشی،   تعیین  
نقشه  و ساخت  ایستگاه  زیرساخت  در قطب ها و برنامه ریزی  جهت  تکمیل  
در سال  ۱۴۰۲ و اعلام  فراخوان  دعوت  به  همکاری  بخش خصوصی جهت  
ســرمایه گذاری  در قطب های  مراکز داده از جمله اقدامات پیش رو در این 

زمینه است.

حساب های غيرفعال در گوگل حذف می شوند
گوگل اعلام کرد با هدف جلوگیری از تهدیــدات امنیتی از جمله هک، از 
ماه دسامبر، حذف حساب هایی که به مدت دو سال بدون استفاده مانده اند 

را آغاز می کند.
این غول اینترنتی اعلام کرد اگر یک حســاب گــوگل حداقل به مدت دو 
سال استفاده نشده باشد یا کاربر وارد آن نشده باشد، ممکن است حساب و 
محتوای آن در سراسر گوگل ورک اسپیس )Google Workspace( که 
شامل جی میل، داکس )Docs(، درایو )Drive(، میت )Meet( و تقویم 
است و همچنین یوتیوب و گوگل فوتو )Google Photos(، حذف شود.

این تغییر سیاست فقط برای حساب های شخصی در گوگل اعمال می شود 
و شامل سازمان هایی مانند مدارس یا کسب  و کارها نخواهد بود.

گوگل در ســال ۲۰۲۰، اعلام کرده بود که محتوای ذخیره شــده در یک 
حساب غیرفعال را حذف می کند اما خود حساب را حذف نمی کند. اکنون 
گوگل ارسال اعلان های متعدد به نشــانی ایمیل حساب و ایمیل بازیابی 

حساب های غیرفعال را پیش از حذف این حساب ها، آغاز کرده است.
بر اســاس گزارش رویترز، ایلان ماسک هفته گذشــته اعلام کرد توییتر 
حساب هایی که برای چندین سال غیرفعال بوده اند را حذف و آنها را بایگانی 
می کند و خاطرنشان کرده بود که این اقدام برای آزاد کردن نام های کاربری 

بلااستفاده، لازم است.

رالی انفجاری بيت كوين نزديك است؟
دن گامباردلو، تحلیلگر مطرح و مشهور بازار ارزهای دیجیتال، انتظار روند 

صعودی عظیم از بیت کوین )BTC( در کوتاه مدت را دارد.
 Crypto( به تازگی بنیان گذار صندوق های ســرمایه گذاری خطرپذیر
Capital Venture( و یوتیوبر، دن گامباردلو، در توییتی یادآوری کرد 
که در سال ۲۰۱۹ )۱۶ مه(، بیت کوین حدود ۸۰۰۰ دلار به ازای هر سکه 
در حال تغییر بود. بسیاری از مردم شــک داشتند که آیا این ارز دیجیتال 
پرچمدار، بالاتر از ۱۰ هزار دلار بهبود خواهــد یافت، به خصوص پس از 
سقوط بدنام بازار پنجشنبه ســیاه که قیمت بیت کوین طی چند ساعت 

تقریبا به نصف کاهش یافت و به سطح ۴۶۰۰ دلار رسید.
با این حال، بیت کوین ضررهای وارد شــده پنج شنبه سیاه را طی یک ماه 
و نیم یا بیشتر جبران کرد. این تحلیلگر خاطرنشــان کرد که پس از آن، 
بیت کوین به صعود خود ادامه داد و در نوامبر ۲۰۲۱ به رکورد بالای ۶۹هزار 
دلار رسید. به این ترتیب، گامباردلو معتقد است که اکنون نیز بیت کوین 

در آستانه صعود قرار دارد.
به تازگی وضعیت بازار کریپتو بدتر شده است؛ پس از گذشتن از ۳۰هزار 
دلار برای اولین بار بعد از ۱۰ ماه، بیت کوین طــی ماه آوریل تلاش کرده 
است تا در بالاترین سطح باقی بماند. بر اساس گزارش کوین مارکت کپ، 
بزرگترین دارایی دیجیتال بر اساس ارزش بازار، در زمان نگارش این مطلب 
۲۷هزار و ۹۷.۳۱ دلار معامله شد. ارزش بازار بیت کوین در حال حاضر به 
۵۲۴ میلیارد دلار رسیده که نســبت به یک تریلیون دلاری که در نوامبر 

۲۰۲۱ پشت سر گذاشته بود بسیار کاهش یافته است.
موارد بزرگ کلان نشان می دهد که نوسانات در بازار رمزارزهای دیجیتال 
احتمالا باقی خواهد ماند با این وجود، طبق داده های ارائه دهنده تجزیه و 
تحلیل کریپتو، گلسنود، برخی از سرمایه گذاران هنوز هم احساس صعودی 
دارند؛ کیف پول های فردی بیت کوین که یک بیت کوین یا بیشتر را در خود 
جای می دهند، روز دوشنبه از مرز میلیونی گذشــتند که نشان می دهد 
احساســات بلندمدت برای رمزارزهای دیجیتال حتی با کاهش قیمت ها 
دست نخورده باقی می ماند. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی 
در حال حاضر ۱.۱۳ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز 
قبل ۰.۴۸ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۴۶.۳۵ درصد کل بازار 
ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده کــه در یک روز ۰.۲۹ درصد 
کاهش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۲۷.۸۳ میلیارد دلار است که ۶.۲۹ درصد کاهش داشته است. حجم کل 
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۲.۱۷ میلیارد دلار است که ۷.۸۰ 
درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال اســت. حجم تمام 
سکه های پایدار اکنون ۲۵.۳۳ میلیارد دلار است که ۹۱.۰۱ درصد از کل 

حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

اخبار

وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات اعــلام کرد که 
امــروز - ۲۷ اردیبهشــت 
- به مناســبت روز جهانی 
ارتباطات مرحله نخســت 
فیبرنوری منازل و کســب و کارها با حضور رییس 

جمهور به بهره برداری می رسد.
عیسی زارع پور در حاشــیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران با تبریک فرا رسیدن روز جهانی 
ارتباطات، اظهار داشت: امروز روز جهانی ارتباطات 
است و جا دارد این روز را به همه تلاشگران صنعت 
ارتباط و فناوری کشــور و کســانی که در بخش 
خصوصی و دولت، نخبگان و شرکت های دانش بنیان 
فعال هســتند و همچنین اصحاب رسانه تبریک 
بگویم. امروز ما شاهد افتتاح پروژه های متعدد ملی 

با حضور رئیس جمهور خواهیم بود.
وی خاطرنشــان کرد: امــروز یکــی از مهمترین 
پروژه هایی که کلید خواهد خــورد افتتاح مرحله 
نخست پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها است 
که در این مرحله سه میلیون خانوار تحت پوشش 

قرار می گیرند که شامل ۱۰۰ شهر است.
به گفته وی، از تعداد ۱۰۰ شــهری که در مرحله 
نخســت تحت پوشــش قرار می گیرند، ۱۰ شهر 
بالای ۷۰ درصد پوشش فیبرنوری دارند و از امروز 
خدمات دهی در این شهرها به مردم آغاز می شود. 
زارع پور افزود: برنامه ریزی  کرده ایم که تا پایان سال 
۸ تا ۱۰ میلیون خانوار از آن ۲۰ میلیون خانواری که 
قرار است ظرف سه سال تحت پوشش فیبر نوری 

قرار گیرند، به شبکه فیبرنوری متصل شوند.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات یادآور شــد: 
توسعه شبکه فیبر نوری اینترنت ثابت زیرساخت 
توسعه کشور در چند دهه آینده است؛ فارغ از اینکه 
ســرویس داخلی یا خارجی می خواهد در کشــور 
فعالیت کند اگر ما شبکه پرسرعت و با کیفیت در 

کشور نداشته باشیم، این امکان میسر نیست.
زارع پور بیان کرد: با این کار هم ظرفیت ارتباطات 
ثابت کشــور و هــم کیفیــت آن را به نحــو قابل 
ملاحظه ای افزایش می  یابد و هم منجر به افزایش 

کیفیت و ســرعت ارتباطات همراه خواهد شد. به 
گفته وی، توسعه شــبکه فیبر نوری بار را از روی 
ارتباطات همراه بر می دارد به طوری که با توســعه 
شبکه فیبر نوری در همه جای شهرها و روستاهای 
کشــور، بی تی اس ها و آنتن های ارتباطات سیار از 
این طریق به شبکه متصل می شوند که می توانند 
حداکثر سرعتی که در استانداردها آمده است را به 

مردم ارائه دهند.
وی گفت: وزارت ارتباطات این طرح را به شکل شفاف 
در معرض قضاوت عمومی قرار داده  است و از طریق 
پایگاه اینترنتی IRANFTTX.IR مردم می توانند نقاط 
تحت پوشش را ببینند و اگر محل زندگی آنها تحت 
پوشش این شبکه بود، در همان پایگاه درخواست خود 

را برای استفاده از آن ارایه دهند.
به گفته زارع پور، اپراتورها مکلف هستند ظرف یک 
ماه این سرویس را برای مردم فراهم کنند و اگر هم 
محله مورد نظر تحت پوشــش فیبرنوری نیست، 
برنامه زمان بندی برای تحت پوشــش قرار گرفتن 
آن را ارایه کنند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
از طرح پوشش فیبرنوری منازل و کسب و کارها به 
عنوان یک طرح بزرگ و ملــی یاد کرد که نیازمند 

حجم بسیار زیاد کار اجرایی است.
وی از مردم ســاکن در شــهرهایی که هنوز تحت 
پوشش این شبکه قرار نگرفته اند، خواست صبوری 
کنند زیرا در حالت عادی اجرای این طرح حداقل 
هفت تا هشــت ســال طول می کشــد اما وزارت 
ارتباطات می خواهد در سه سال  آینده این امکان را 

برای همه مردم فراهم کند.
زارع پور بــه مردم قــول داد که ایــن وزارتخانه و 
اپراتورهای ارتباطی تلاش خود را به کار ببندند تا 

این کار به سرعت در کشور انجام شوند.
وزیر ارتباطات همچنین گفت که تاکنون هشــت 
شرکت پروانه لازم را برای همکاری دریافت کرده و 
در سراسر کشور کار را آغاز کرده اند. وزیر ارتباطات 
عنوان کرد: در نظر داریم ۸ تــا ۱۰ میلیون از ۲۰ 
میلیون پورت فیبر نوری که وعده دادیم را تا انتهای 
ســال جاری تأمین کنیم. این پروژه در کشورهای 
مشابه ما هشت سال طول کشــیده که ما در نظر 

داریم آن را در سه سال اجرا کنیم.
عیسی زارع پور در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در 
جمع خبرنگاران گفت: امروز شاهد افتتاح پروژه های 

متعدد ملی با حضور رئیس جمهور خواهیم بود. فاز اول 
فیبر نوری منازل و کسب و کارها امروز با پوشش دهی 
۳ میلیون خانوار در ۱۰۰ شهر افتتاح خواهد شد. ۱۰ 
شهر از این صد شــهر بالای ۷۰ درصد پوشش دهی 
فیبرنوری خواهند داشت. وی افزود: در نظر داریم ۸ 
تا ۱۰ میلیون از ۲۰ میلیون پورت فیبر نوری که وعده 
دادیم را تا انتهای سال جاری تأمین کنیم. این پروژه در 
کشورهای مشابه ما هشت سال طول کشیده که ما در 

نظر داریم آن را در سه سال اجرا کنیم.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات یادآور شــد: 
توسعه شبکه فیبر نوری اینترنت ثابت زیرساخت 
توسعه کشور در چند دهه آینده است؛ فارغ از اینکه 
ســرویس داخلی یا خارجی می خواهد در کشــور 
فعالیت کند اگر ما شبکه پرسرعت و با کیفیت در 

کشور نداشته باشیم، این امکان میسر نیست.
زارع پور بیان کرد: با این کار هم ظرفیت ارتباطات 
ثابت کشــور و هــم کیفیــت آن را به نحــو قابل 
ملاحظه ای افزایش می  یابد و هم منجر به افزایش 
کیفیت و ســرعت ارتباطات همراه خواهد شد. به 
گفته وی، توسعه شــبکه فیبر نوری بار را از روی 
ارتباطات همراه بر می دارد به طوری که با توســعه 
شبکه فیبر نوری در همه جای شهرها و روستاهای 
کشــور، بی تی اس ها و آنتن های ارتباطات سیار از 
این طریق به شبکه متصل می شوند که می توانند 
حداکثر سرعتی که در استانداردها آمده است را به 

مردم ارائه دهند.

وی گفت: وزارت ارتباطات این طرح را به شــکل 
شــفاف در معرض قضاوت عمومی قرار داده  است 
و از طریق پایگاه اینترنتی IRANFTTX.IR مردم 
می توانند نقاط تحت پوشش را ببینند و اگر محل 
زندگی آنها تحت پوشش این شبکه بود، در همان 
پایگاه درخواســت خود را برای استفاده از آن ارایه 

دهند.
به گفته زارع پور، اپراتورها مکلف هستند ظرف یک 
ماه این سرویس را برای مردم فراهم کنند و اگر هم 
محله مورد نظر تحت پوشــش فیبرنوری نیست، 
برنامه زمان بندی برای تحت پوشــش قرار گرفتن 
آن را ارایه کنند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
از طرح پوشش فیبرنوری منازل و کسب و کارها به 
عنوان یک طرح بزرگ و ملــی یاد کرد که نیازمند 

حجم بسیار زیاد کار اجرایی است.
وی از مردم ســاکن در شــهرهایی که هنوز تحت 
پوشش این شبکه قرار نگرفته اند، خواست صبوری 
کنند زیرا در حالت عادی اجرای این طرح حداقل 
هفت تا هشــت ســال طول می کشــد اما وزارت 
ارتباطات می خواهد در سه سال  آینده این امکان را 
برای همه مردم فراهم کند. زارع پور به مردم قول داد 
که این وزارتخانه و اپراتورهای ارتباطی تلاش خود 
را به کار ببندند تا این کار به سرعت در کشور انجام 
شــوند. وزیر ارتباطات همچنین گفت که تاکنون 
هشت شرکت پروانه لازم را برای همکاری دریافت 

کرده و در سراسر کشور کار را آغاز کرده اند.

تامين 8 تا ۱0 ميليون پورت فيبر نوری تا پايان سال

فیبرنوری به منازل و کسب وکارها رسید
News kasbokar@gmail.com

گوگل به منظور کاهش انتشار اطلاعات نادرست، 
به ویژه اکنون که ابزارهای هوش مصنوعی ساخت 
تصاویر جعلی واقعی نما را راحت کرده اند، دو ابزار 

جدید به جستجوی تصویر خود اضافه می کند.
نخستین ویژگی جدیدی که از سوی گوگل عرضه 
 About this( ”می شــود، "درباره این تصویــر
image( نام دارد  که توضیح بیشتری مانند زمانی 
که یک تصویر یا تصاویر مشابه برای اولین بار توسط 
گوگل ایندکس شده اند، نخستین جایی که برای 
اولین بار در اینترنت ظاهر شــدند و جای دیگری 
که به صورت آنلاین نمایش داده شــدند را اضافه 
می کند. هدف از عرضه این ویژگی، این است که به 

کاربران کمک شود منبع اصلی تصویر را مشخص 
کنند و با هرگونه شواهد رد کردنی که ممکن است 
توسط سازمان های خبری ارائه شده باشد، تصویر 

را مورد بررسی قرار دهند.
گــوگل هر تصویــر تولید شــده توســط هوش 
مصنوعی را که توسط ابزارهایش ایجاد شده است، 
علامت گذاری می کند و با پلتفرم ها و سرویس های 
دیگر همکاری خواهد کرد تا مطمئن شود که همان 

نشانه گذاری را به فایل هایی که منتشر می کنند، 
اضافه می کنند. میدجورنی و شاتراستاک، از جمله 
ناشرانی هســتند که با گوگل همراهی می کنند 
و هدف این اســت که اطمینان حاصل شود همه 
محتوای هوش مصنوعی که در نتایج جســتجو 

ظاهر می شوند، نشانه گذاری شده اند.
منشــأ تصاویر آنلاین، مســئله ای اســت که در 
دوران هوش مصنوعــی، اهمیت رو به رشــدی 

پیدا کرده اســت و چندین اســتارتاپ مشغول 
تولیــد ابزارهای تاییــد و احراز هویت هســتند. 
 Truepic( به عنوان مثال، شــرکت تروپیــک
Inc( که تحت حمایت مایکروســافت قرار دارد، 
سیســتم هایی را عرضــه می کند کــه تضمین 
 می کنند تصویر از زمان ثبت تا انتشار، دستکاری 

نشده است.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، ویژگی های جدید 
گوگل که به تدریج در سال میلادی جاری عرضه 
می شوند، از فناوری نســبتا پایین تری برخوردار 
هستند، اما ممکن است با پشتیبانی کافی صنعت، 

اثرگذاری مثبت بیشتری داشته باشند.

گوگل اعلام کرد با هدف جلوگیری از تهدیدات امنیتی 
از جمله هک، از ماه دسامبر، حذف حساب هایی که به 

مدت دو سال بدون استفاده مانده اند را آغاز می کند.
این غول اینترنتی اعلام کرد اگر یک حساب گوگل 
حداقل به مدت دو سال استفاده نشده باشد یا کاربر 
وارد آن نشده باشد، ممکن است حساب و محتوای 
 Google( آن در سراســر گــوگل ورک اســپیس

Workspace( کــه شــامل جی میــل، داکس 
)Docs(، درایــو )Drive(، میت )Meet( و تقویم 
 Google( اســت و همچنین یوتیوب و گوگل فوتو
Photos(، حذف شــود. این تغییر سیاست فقط 
برای حساب های شخصی در گوگل اعمال می شود 

و شامل سازمان هایی مانند مدارس یا کسب  و کارها 
نخواهد بود. گوگل در ســال ۲۰۲۰، اعلام کرده بود 
که محتوای ذخیره شــده در یک حساب غیرفعال 
را حذف می کند اما خود حســاب را حذف نمی کند. 
اکنون گوگل ارسال اعلان های متعدد به نشانی ایمیل 

حساب و ایمیل بازیابی حساب های غیرفعال را پیش 
از حذف این حســاب ها، آغاز کرده است. بر اساس 
گزارش رویترز، ایلان ماسک هفته گذشته اعلام کرد 
توییتر حساب هایی که برای چندین سال غیرفعال 
بوده اند را حذف و آنها را بایگانی می کند و خاطرنشان 
کرده بود که این اقدام برای آزاد کردن نام های کاربری 

بلااستفاده، لازم است.

سرپرست ستاد توســعه دانش بنیان آب، اقلیم و 
محیط زیســت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، اعلام کرد: ایران 
رتبه چهارم در زمینه علوم و فناوری آب در جهان 
را کسب کرده است. محمد همت سرپرست ستاد 
توســعه دانش بنیان آب، اقلیم و محیط زیســت 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری گفت: داده های منتشر شده در 
رتبه بندی سایماگو در ســال ۲۰۲۲ که برگرفته 
از داده های اســکوپوس اســت؛ نشــان می دهد 
ایران در حوزه علوم و فناوری هــای حوزه آب در 
بین تمام کشــورهای تولیدکننــده علم جهان، 

در رتبه چهارم ایســتاده اســت. وی تاکید کرد: 
طی ۲۵ ســال اخیر ایران توانســته  است از نظر 
علمی بالاتر از کشــورهایی همچون "انگلستان"، 
"آلمان"، "کانادا"، "فرانسه"، "روسیه"، "ژاپن"، 
"هلند"، "سوئد"، "ســوئیس"، "نروژ" و بسیاری 
دیگر از کشــورها قــرار گیرد. همت با اشــاره به 
اهمیت داده های اســکوپوس در نظام رتبه بندی 
علم جهان، گفت: بر اســاس داده های این پایگاه 
معتبر جهانــی؛ ایــران در حــوزه فناوری های 
حــوزه آب در ســال ۲۰۲۱ رتبه ششــم جهان 

 و در ســال ۲۰۲۲ رتبه چهارم جهان را کســب 
کرده است. سرپرست ســتاد توسعه دانش بنیان 
آب، اقلیم و محیط زیست معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، افزود: قرار 
گرفتن کشور در بین ۵ کشــور برتر جهان در این 
زمینه، نشان دهنده رشد علمی قابل قبول ایران 
در این حوزه و همــت بالای اســاتید، فناوران و 

دانشجویان برای رشد و تعالی کشور است.
همت با بیان اینکه ایران در حال حاضر در بیشــتر 
حوزه  های علمی در جهــان صاحب رتبه های برتر 

یا خوب است، بیان کرد: با توجه به شرایط موجود 
و جریان قابل قبول تولید علم و توسعه فناوری در 
کشور می توان گفت که از مرحله "توانستن" عبور 
کردیم و در بسیاری از حوزه ها، دانشمندان، اساتید، 
دانشجویان و فناوران در اندیشه فتح قله ها هستند.

وی ادامــه داد: نقطــه کانونی حرکت کشــورها 
به ســمت پیشــرفت و اقتدار، فهم "توانستن" و 
باور واقعی به آن اســت. جوانان و اندیشــمندان 
کشوری که توانستن خود در عرصه های علمی و 
فناوری را باور کنند، دروازه های پیشرفت را فتح 
 خواهند کرد و افق های روشنی برای خود و کشور 

خواهند ساخت.

با توجه به رشد چشمگیر شــرکت های دانش بنیان در 
عرصه فناوری کشور، تعداد شــرکت های دانش بنیان 
فعال در حوزه تولید و تامین دارو و فرآورده های پیشرفته 
تشــخیص و درمان به ۵۰۰ رسید. براســاس آخرین 
آماراعلام شده ازحدود ۸هزار و ۵۰۰ شرکت دانش بنیان 
ثبت شده در کشور ۵۰۰ شــرکت دانش بنیان در حوزه 
تولید و تامین دارو و فرآورده های پیشرفته تشخیص و 

درمان فعالیت دارند.
تولید مواد اولیه سنتتیک دارویی و مکمل )مواد موثره، 
اکسپیان و اســتاندارد(، فرمولاســیون های پیشرفته 
دارویی، مکمل ها و آرایشی بهداشتی، دارو، فرآورده ها  و 
خدمات زیستی و تشخیصی و داروهای گیاهی از جمله 
عناوین مطرح در فهرست کالا و خدمات حوزه فناوری 
در حوزه دارو و فرآورده های پیشــرفته حوزه تشخیص 

و درمان است. با توجه به اهمیت رشد دانش بنیان ها در 
کشور و تاثیرگذاری آن در اقتصاد، معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش  بنیان ریاست جمهوری به عنوان متولی 
اصلی این موضوع اقدام به حمایت از حوزه های مختلف 
فناوری و شرکت های فعال دراین حوزه کرده تا فعالیت 

شرکت های دانش بنیان رشد و توسعه یابد.
فنــاوری زیستی،کشــاورزی و صنایع غذایــی، دارو و 
فرآورده های پیشرفته تشخیص و درمان، موادپیشرفته 
و محصولات مبتنی بر فناوری های شیمیایی، ماشین 
آلات و تجهیزات پیشرفته و وسایل، ملزومات و تجهیزات 
پزشکی از جمله حوزه های فناوری هستند که معاونت 
علمی سعی دارد تا زمینه رشد شرکت های دانش بنیان 

فعال در این حوزه ها را فراهم کند. همچنین حوزه های 
فناورانه برق الکترونیــک، فوتونیک،مخابرات،فناوری 
اطلاعات و نرم افزارهــای رایانــه ای، خدمات تجاری 
ســازی و صنایع فرهنگی،خلاق و علوم انســانی نیز از 
دیگر حوزه هایی هســتند که این معاونت سعی دارد تا 
شــرکت های فعال در این حوزه ها رشــد چشمگیری 
برپایه دانش را تجربه کنند. معاونت توسعه شرکت های 
دانش  بنیــان معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش  
بنیان ریاست جمهوری نیز درهمین راستا با حمایت از 
فعالیت های فناورانه شرکت های دانش بنیان سعی دارد 
تا زمینه رشد کمی و کیفی این شرکت ها و تجاری سازی 
محصولات کاربردی آنها در حوزه های مختلف را فراهم 

کند. حوزه تولید و تامین دارو و فرآورده های پیشــرفته 
تشــخیص و درمان یکی از حوزه های فناوری است که 
اخیرا شرکت های فعال دراین حوزه با رشد چشمگیری 
همراه بوده و به ۵۰۰ شرکت رسیده است که از این تعداد 
۵۲ شــرکت از نوع ۱ دانش بنیان، ۳۱۶ شرکت از نوع ۲ 

دانش بنیان و ۱۳۱ شرکت از نوع ۳ دانش بنیان هستند.
براساس این گزارش، با توجه به اهمیت و لزوم شکل گیری 
زیســت بوم فناوری و نوآوری در کشــور، شرکت های 
دانش بنیان نقش به ســزایی در راستای رسیدن به این 
هدف دارند و یکی از اصلی ترین بازیگران توسعه اقتصاد 
دانش بنیان این شرکت ها هستند. دانش بنیان ها به منظور 
هم افزایی دانش و ثروت و توســعه اقتصاد دانش بنیان 
شکل گرفته اند و درجهت توسعه علم وفناوری در کشور 

گام برداشته اند.

ابزار جديد به جستجوی تصويری گوگل اضافه می شود

چطور گول تصاویر هوش مصنوعی را نخوریم؟

حسابهایغیرفعالدرگوگلحذفمیشوند

رتبه4جهانیایراندرعلوموفناوریهایآب

فعالیت۵۰۰شرکتدانشبنیانفعالدرحوزهدارو


